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Vážení členové,

červen je tradičně měsícem, kdy se všichni scházíme na nejdůležitější akci roku, na valné 
hromadě. Letos sice není rok volební, ale můžete se těšit na souhrnné informace o mensovním 
životě za uplynulý rok a zúčastnit se rozhodování o důležitých otázkách. Pokud se nebudete 
moci dostavit osobně, připojte se alespoň online, a  hlavně nezapomeňte dát svůj hlas 
předloženým návrhům. Pokud se ztotožníte s návrhem Rady Mensy, tak po valné hromadě 
budeme naši Mensu nazývat „Mensa Česko“ a nebudeme se muset uchylovat k neoficiálnímu 
zkrácenému názvu „Mensa ČR“ místo sice správného ale neprakticky dlouhého a významově 
vlastně nesprávného „Mensa České republiky“.

Pokud se neuvidíme na valné hromadě, tak doufám v setkání na nějaké jiné budoucí akci, 
kterých je opět plný mensovní kalendář. Díky všem, kdo se starají, aby mensovní život byl 
pestrý a intenzivní. Přeji všem krásné léto plné i mensovních aktivit.

Martin Sedláček
martin.sedlacek@mensa.cz

+420 602 392 662
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Vážení čtenáři,

vítám vás u červnového čísla časopisu.

Kromě obvyklých článků o  činnosti Mensy vás čeká článek o  profesoru Martinu Hilském 
a o přednášce, kterou pro Mensu uskutečnil a při níž převzal Čestné uznání, které mu Mensa 
udělila v roce 2022. Najdete zde také zadání letošní fotosoutěže – tentokrát na téma LOUD; 
pro podrobnosti a kompletní pravidla se podívejte na stranu 6 (dospělí) nebo 33 (děti).

Tradiční report z činnosti Mensa gymnázia představí neuvěřitelně pestrou přehlídku aktivit, 
jichž se studenti gymnázia zúčastnili, nebo je přímo zorganizovali. Do časopisu tentokrát 
ale přispěly i další tři školy, které s Mensou spolupracují a chtěly se pochlubit, jak pracují 
s nadanými dětmi.

Jako obvykle vás také čeká další díl Mensantropa – tentokrát rozhovor s bývalým mensanem 
Georgem Simonsem.

A nemůže chybět ani plný kalendář akcí na léto a také zprávy o akcích uskutečněných – včetně 
tradiční konference Vzdělání pro budoucnost, celostátního setkání v  Prostějově, setkání 
Dětské Mensy v Třebíči i dalších menších setkání, exkurzí a aktivit.

Přeji příjemné čtení a hezký začátek léta.

Zuzana Kořínková
zuzana.korinkova@mensa.cz

+420 776 288 979
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Další letošní zasedání Rady Mensy ČR proběhlo 
dne 8.  5. bezprostředně po jarním celostátním 
setkání v Prostějově.

Komise pro testování pokračuje v  přípravách 
nového testu pro dospělé, byla vytištěna finální 
verze testových sešitů pro standardizaci. 
Projednávali jsme i  hospodaření, stav migrace 
Mensashopu a  byli schváleni noví koordinátoři 
Čestného uznání.

Dalším bodem jednání byla i změna názvu naší 
organizace na Mensa Česko, jak bylo již avizováno 
v  minulém zápisu. Důvodem je to, že název 
Mensa České republiky, který vznikl po rozdělení 
Mensy Československo v  roce 1993, evokuje 
spíše situaci, kdy daná instituce patří státu, 

například Policie České republiky, Ministerstvo 
kultury České republiky apod. Národní pobočky 
mezinárodních firem a  organizací užívají název 
státu v prvním pádě, například Siemens Česká 
republika, Mensa Slovensko, Mensa Francie. 
Důvodem pro využití kratšího "Česko" je pak 
to, že se tento název stal oficiálním názvem naší 
země, jedná se o veřejností přijímané a užívané 
jméno našeho státu. Návrh na změnu bude 
předložen k hlasování na letošní Valné hromadě 
(CIIRC, 11. 6. 2023).

Byli jsme informováni také o  proběhlých 
i  plánovaných akcích, letních táborech, 
zájezdech a o přípravách celostátních setkání – 
podzimní setkání 2023 proběhne v Ostravě, jarní 

Zápisy ze zasedání 
Rady Mensy 

najdete na  

intranet.mensa.cz
pod záložkou 

Dokumenty Mensy – Zápisy z RM

Přetestování pro členy Dětské Mensy

Výsledky valné hromady MS Jihlava

sekretarka@mensa.cz

Miloš Hejda

Rádi bychom vás informovali o možnosti ZDARMA mezi 14. a 16. narozeninami absolvovat mensovní IQ test pro dospělé.

Úspěšné složení testu je navíc podmínkou pro pokračování vašeho členství v Mense i po 16. narozeninách – dovršením 16 let totiž zanikne 
vaše členství v Dětské Mense. Ke konci roku pak bude vaše členství automaticky ukončeno včetně smazání e-mailové schránky.

Nejbližší termíny testování naleznete na webu mensa.cz.

Na testování se, prosíme, předem přihlaste on-line. Při přihlášce budete platit slevovým kódem, který najdete ve svém profilu na intranetu 
v sekci výhody členů.

Dne 2.  května  2023 proběhla v  řádně 
ohlášeném termínu valná hromada MS 
Jihlava, na které byla provedena volba 
předsedy, místopředsedy a pokladníka.

Valné hromady se zúčastnilo 10 členů MS 
Jihlava, voleb se účastnilo 9 z nich.

Volby proběhly s tímto výsledkem:
Předseda: Miloš Hejda
Místopředseda: Martina Doležalová
Pokladník: Romana Putíková

Proti výsledkům voleb nebyla vznesena 
žádná námitka.

2024 bude v  Liberci a  podzimní setkání 2024 
připraví ve spolupráci MS Plzeň a Karlovy Vary.

Kompletní zápis z jednání je jako vždy publikován 
na intranetu.

Další jednání RM se uskuteční dne 28. 9. 2023 
v Ostravě.
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Prof. PhDr. Martin Hilský, CSc., dr. h. c., MBE, 
převzal Čestné uznání Mensy České republiky
Zuzana Šimková, koordinátorka Čestného uznání do 06/2022

V  polovině dubna přednášel pan 
profesor Hilský pro mensany 
a  hosty na Novotného lávce na 
téma „Fenomén Shakespeare”. 
Příležitosti setkání s  panem 
profesorem jsme využili k předání 
ocenění Čestné uznání Mensy 
České republiky, které mu na 
základě hlasování svých členů 
Mensa ČR udělila v roce 2022.

Prof. PhDr. Martin Hilský, CSc., dr. h. c., 
MBE, je profesor emeritus anglické literatury, 
překladatel, shakespearolog a držitel mnoha 
ocenění za literární práci. Patří k  našim 
předním překladatelům Shakespearova díla, 
přeložil kompletní Shakespearovy sonety.

Martin Hilský se narodil v  Praze roku 1943 
do rodiny architekta Václava Hilského 
a  japanoložky Vlasty Hilské, která původně 
vystudovala anglistiku. K anglickému jazyku 
měl Martin Hilský vztah už od dětství, 
v  útlém věku začal dokonce číst anglické 
knihy v  originále. Svou první hru Williama 
Shakespeara  – Sen noci svatojánské  – 
přeložil v  roce 1983, od té doby přeložil 
do češtiny celé Shakespearovo dílo (vyšlo 
souborně v  roce 2011), o  němž napsal 
knihu Shakespeare a  jeviště svět (2010). 
Své eseje o  anglické a  americké literatuře 
shrnul do souboru Rozbité zrcadlo (2009). 

Je také editorem dvojjazyčného kritického 
vydání Shakespearových her a  sonetů. 
Jeho překlady byly uvedeny ve více než sto 
premiérách v  českých divadlech. Národní 
divadlo v Praze uvedlo k roku 2010 osmnáct 
jeho překladů divadelních her.

Nakladatelství Academia letos chystá 
další dotisk monumentálního díla, prvního 
českého překladu všech Shakespearových 
divadelních her a  básní pořízeného jedním 
překladatelem a vydaného v jednom svazku. 
V  roce 2021 vyšla obsáhlá publikace 
Shakespearova Anglie: Portrét doby, 
v  současnosti profesor Hilský pracuje na 
jejím pokračování.

Pan profesor Hilský je držitelem mnohých 
ocenění – v roce 2001 ho za zásluhy o šíření 
anglické literatury v  České republice a  za 
jeho shakespearovské překlady královna 
Alžběta  II. jmenovala čestným členem 
Řádu Britského impéria (Member of the 
Order of the British Empire, MBE). V  roce 
2011 obdržel medaili Za zásluhy o  stát 
v  oblasti kultury a  školství a  státní cenu 
za překladatelské dílo. V  roce 2015 získal 
hlavní Národní cenu projektu Česká hlava 
za překlad kompletního díla Williama 
Shakespeara do češtiny. 

Řádný termín předání Čestného uznání 
Mensy ČR na Valné hromadě Mensy na 
Máchově jezeře v červnu 2022 nevyhovoval 
z  důvodu kolize s  jinými povinnostmi, 
přes léto byl pan profesor velmi vytížen 
přípravou Shakespearovských slavností, 
a  tedy domlouvání vhodného termínu 
setkání trvalo téměř rok. Termín se 
nakonec ukázal jako velmi příhodný, 
protože jsme měli možnost se symbolicky 
zařadit do dlouhé řady gratulantů a popřát 
panu profesorovi i  k  životnímu jubileu,  
které začátkem dubna oslavil.

Pan profesor Hilský měl z Čestného uznání 
Mensy ČR i  z  našeho blahopřání velkou 
radost, ale svoje narozeniny glosoval velmi 
skromně slovy, že „co je jeho 80 let oproti 
mnohem významnějšímu výročí, a  sice 400 
letům, které zrovna uplynuly od prvního 
folia Williama Shakespeara“ (myšleno Folio 
of Comedies, Histories & Tragedies, první 
souborný svazek Shakespearových děl z roku 
1623), ve kterém bylo otištěno zcela poprvé 
18  Shakespearových her. Moderní vědci na 
toto dílo obyčejně odkazují jako na První 
folio. Sbírka byla vytištěna v knižním formátu 
folio s výškou hřbetu asi 40 cm a obsahuje 
36 her. Ačkoli osmnáct Shakespearových her 
bylo vydáno ve formátu quart před rokem 
1623, tak První folio je pravděpodobně jediný 
spolehlivý zdroj pro asi dvacet jeho her 
a cenný zdroj textu i pro mnohé z těch, které 
byly vydané předtím.

Na přednášku s  názvem „Fenomén 
Shakespeare“ jsme se velmi těšili, přičemž 
jsme byli přesvědčeni již předem, že anglický 
dramatik William Shakespeare fenoménem 
opravdu je, ale pan profesor nás jasnou 
argumentací ujistil o tom, že žádný spisovatel 
předtím ani potom se Shakespearovi 
nevyrovnal co do vlivu, úctyhodného uznání 
ani trvalého komerčního a lidového úspěchu. 
Shakespeare byl velký mistr postav, ve 
svých dílech jich představil širokou plejádu. 
Měl zájem o obrovskou šíři lidských povah, 
pochopení pro člověka a jeho slabosti. V jeho 
hrách vystupuje 930 postav, které mají jména, 
z toho 800 mužů a 130 žen. Pokud ovšem jde 
o  rozsah typů, které najdete mezi ženskými 
hrdinkami (královny, princezny, hraběnky, 
komtesy, vévodkyně, měšťanky, chůvy, 
komorné, služebné, prostitutky, čarodějnice 
či bohyně), počtu mužských se vyrovnají. 
Shakespeare ve svém díle vytvořil ženské 
postavy, které byly v  naprostém rozporu 
s  oficiálně prosazovanými představami 
o ženách. Shakespeare ve svých komediích, 
tragédiích a  částečně i  romancích z  těchto 
stereotypů vycházel a narušoval je.

William Shakespeare byl anglický básník, 
dramatik a  herec, který bývá považován 
za největšího anglicky píšícího spisovatele 
a  celosvětově nejvýznamnějšího dramatika. 
Připisuje se mu přibližně 38 dochovaných 
her, 154 sonety, dvě dlouhé epické básně 
a  několik dalších básní. Jeho hry byly 
přeloženy do všech hlavních živých jazyků 
a  jsou uváděny častěji než hry jakéhokoli 
jiného dramatika. Většinu svých známých děl 
Shakespeare vytvořil mezi lety 1589 a 1613. 
Některé jeho rané hry byly komedie. V dalším 
období vytvořil Shakespeare mnoho her na 
historické náměty hlavně z anglických dějin, 
ale také např. velké drama Julius Caesar. 
Později, asi do roku 1608, pak psal své slavné 
tragédie, jako jsou Hamlet, Othello, Král 
Lear a  Macbeth, které jsou považovány za 
vrcholná díla anglické literatury. V  poslední 
tvůrčí fázi vytvářel tragikomedie, známé též 
jako romance, pravděpodobně ve spolupráci 
s jinými autory.

Shakespeare vyrůstal ve Stratfordu nad 
Avonou v anglickém hrabství Warwickshire.

Shakespearova literární a  kulturní autorita 
je dnes nezpochybnitelná, ale pan profesor 
upozornil i  na vhodné načasování  – 
Shakespeare se narodil na správném místě 
a ve správný čas, v okamžiku příznivém pro 
dějiny anglického jazyka, vzdělání, divadla, 
společenského a  politického uspořádání 
Anglie, rodícího se britského impéria 
a  angličtiny jako seriózního literárního 
jazyka. Shakespeare psal v  jazyce, který 
dnes historičtí lingvisté označují jako raně 
novověkou angličtinu (cca 1500–1660).

Martin Hilský s edicí dvojjazyčných vydání 
Shakespearových her v jeho překladech. 
Zdroj: archiv Martina Hilského
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Mensovní fotosoutěž 2023
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Téma soutěže pro letošní rok je LOUD (Nahlas).
Neváhejte a foťte. Své příspěvky odevzdejte do 28. července 2023 
prostřednictvím online formuláře na mensa.click/fotosoutez.
Pravidla soutěže:
1. Soutěž je organizována Mensou Česko pod patronací Mensa International PhotoCup 2023.

2. Téma soutěže pro rok 2023 je „LOUD“ (Nahlas).

3. Účastník soutěže musí být členem Mensy Česko a musí mít zaplaceny členské příspěvky na rok 2023.

4. Fotografie do národního kola je třeba do 28. července 2023 odevzdat v elektronické podobě ve formátu JPG/JPEG prostřednictvím online 
formuláře, a to jako samostatné soubory. Maximální velikost fotografií je omezena na 10 MB.

5. Autor musí v online formuláři uvést své jméno, členské číslo a název snímku/snímků.

6. Každý účastník může do soutěže přihlásit maximálně tři fotografie.

7. Všechny příspěvky musejí být dílem výlučně účastníka.

8. Ze zaslaných fotografií komise vybere ty tematicky odpovídající a splňující podmínky soutěže a z nich budou na základě hlasování všech 
členů Mensy Česko na intranetu Mensy Česko zvoleny tři nejlepší. Tyto fotografie pak postoupí do mezinárodního kola. Národní vítěz získá 
titul Fotograf roku 2023 Mensy Česko.

9. Fotografie se stanou součástí mezinárodní fotokolekce Mensy a  budou prezentovány na výročních zasedáních a  dalších vhodných 
příležitostech.

10. Účastníkům zůstanou práva k  dílům, ovšem Mensa bude mít neexkluzivní právo je otisknout v  mensovních časopisech, zveřejnit na 
webových stránkách nebo vystavit na výstavách a dalších místech jako součást mezinárodní fotokolekce Mensy bez nároku na odměnu 
pro autora.

11. Soutěžící souhlasí s tím, že jeho jméno a země mohou být zveřejněny na národní i mezinárodní úrovni.

12. Odesláním fotografií do soutěže účastník souhlasí s výše uvedenými pravidly.

V  Shakespearově dětství byla latina stále 
jazykem teologie a  vědy a  v  právním 
kontextu se používala zvláštní forma 
anglonormanštiny. Psaná angličtina ještě 
nedosáhla standardizace v oblasti pravopisu, 
syntaxe ani gramatických forem. Neexistoval 
žádný slovník angličtiny. Na konci 16. století 
byla angličtina připravena na proměnu 
v  jedno z  nejlepších médií pro vyjádření 
myšlenek, emocí a složitých vnitřních stavů, 
jaké kdy jakákoli společnost vytvořila.

Shakespeare tedy psal první použitelný 
repertoár divadelních her, protože žádný 
repertoár předtím nebyl.

Nyní je ve slovníku angličtiny ze všech autorů 
nejvíc citací Shakespearova díla.

Díky skvělým prezentačním dovednostem 
pana profesora byla přednáška navíc velkým 
uměleckým zážitkem.

Obdivovali jsme energii pana profesora, 
který nám nabízel jeden bonmot za druhým 
a  upozorňoval na Shakespearovo „magické 
využití jazyka“. Tipnuli byste si třeba, co 
to znamená „airy nothing“? Vzdušná nic, 
a  tedy  – slova! Kladl množství řečnických 
otázek a  podnětů k  zamyšlení, významy 
dokládal vynikajícím faktografickým 
fundováním a  objasňováním historických 
souvislostí. V  neposlední řadě jsme byli 
vděčni za ochotu a  čas, který nám pan 
profesor věnoval i  v  období oslav svého 
jubilea, přičemž den před konáním přednášky 

pro Mensu měl v Městské knihovně v Praze 
komponovaný večer, kde mu ve zcela 
vyprodaném hlavním sále knihovny vestoje 
tleskalo 400 diváků. Pan profesor v dialogu 
s  chemikem a  popularizátorem vědy 
Michaelem Londesboroughem předvedl 
mimořádně zajímavou konverzační show, 
která byla provázena hudebními vsuvkami 
a  laudationy několika hostů na počest pana 
profesora. (Pokud byste chtěli zhlédnout 
zajímavou společnou přednášku prof. 
Hilského a  dr. Londesborougha „Chemie 
lásky“, která zazněla v  rámci Dne vědy na 
FFUK, vkládám odkaz: mensa.click/xs. 
V závěru večera prof. Hilský převzal z rukou 
rektorky paní prof. MUDr. Mileny Králíčkové, 
Ph.D., historickou medaili Univerzity Karlovy.

Přednášku pak pan profesor zakončil, jak 
sám řekl, téměř marketingovým sloganem 
„he was not of an age, but for all time“  – 
značícím, že Shakespeare nebyl pouze 
význačnou osobností své doby, ale jeho 
význam přetrvává na věky věků.

Pozvání na akci přijala i paní Kateřina Hilská, 
manželka pana profesora, která je rovněž 
vynikající překladatelkou, z  angličtiny a  do 
angličtiny přeložila 68 knih. Zaměřuje se 
zejména na románovou tvorbu, dětskou 
literaturu, divadelní hry a eseje.

Bylo mi velkou ctí přednášku pana profesora 
Hilského pro mensany a  hosty a  předání 
Čestného uznání Mensy ČR zorganizovat, 

protože společnost potřebuje neustále dobré 
vzory a  noblesní osobnost pana profesora 
nepochybně velkým vzorem je.

Dovoluji si na závěr avizovat další akci 
a pozvat na přednášku prof. MUDr. Bohdana 
Pomahače, plastického chirurga, který 
jako jediný na světě úspěšně provedl 
několik celkových transplantací obličeje 
a  oboustranných transplantací horních 
končetin. Podrobnosti této akce jsou ještě 
v  jednání, ale uskuteční se pravděpodobně 
18.  9.  2023 v  přednáškovém sále na 
Novotného lávce 200/5, 110 00 Praha 1. 
Příležitost k  setkání s  panem profesorem 
využijeme k předání Čestného uznání Mensy 
České republiky za rok 2019, které Mensa 
ČR na základě hlasování svých členů prof. 
Pomahačovi udělila. Od řádného termínu 
předání v  příslušném roce jej archivujeme 
a  domlouváme vhodný náhradní termín 
předání, vzhledem k dlouhodobému pobytu 
pana profesora v  Americe čekáme na jeho 
návštěvu České republiky a  těšíme se na 
osobní setkání.

Zdroje:
Britannica.com: 
mensa.click/xt

Wikipedia.org: 
mensa.click/xu, mensa.click/xv
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Konference Vzdělání pro budoucnost
2023

Hana Kalusová, foto: Tomáš Poláček

Konference Vzdělání pro budoucnost 2023 proběhla 
v  Praze ve dnech 22.–23.  dubna  2023. Zúčastnilo 
se jí téměř 500 účastníků  – především pedagogů, 
kteří si mohli vybrat z  paralelních sekcí přesně tu 
přednášku či workshop, který je svým tématem 
nejvíce oslovil. Celkem se během dvou dnů 
představilo na 70 lektorů.

Konferenci pořádá Mensa ČR spolu se Světem vzdělání a Národním 
pedagogickým institutem ČR a stojí na třech pilířích:

1. rozvoj nadání dětí – jak v dětech objevit jejich potenciál a  jak jej 
rozvíjet,

2. efektivní vzdělávání  – konstruktivismus, projektové vyučování 
a zodpovědnost za vlastní učení,

3. digitální vzdělávání – jak děti připravit na průmysl 4.0 a svět, který 
bude za 20 let vypadat úplně jinak.

Na programu se střídají teoretické přednášky s praktickými tipy pro 
pedagogy a konference se zaměřuje také na otázku, jak to udělat, 
aby učitele práce s dětmi bavila a přinášela radost jim i dětem.

Partnery konference v  roce 2023 byli Nadace RSJ, Albi, CTM, 
OrgPad, H-Mat, Mathesso, Kidtown, PeaceJam, Kvirin, Channel 
Crossings, Nakladatelství Pasparta, O2 Chytrá škola, Accelium, 
Gombík, Excellent Partners, Nakladatelství Dynastie a Abaku.

Děkujeme všem partnerům a účastníkům konference a těšíme se na 
ročník 2024.
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Školní rok na Základní škole 
Přemyslovců v Lounech
Michaela Vaňková

Od roku 2018 má naše Základní škola 
Louny, Přemyslovců, tu čest spolupracovat 
s Mensou ČR. Spolupráce s Mensou je pro 
nás velmi inspirativní a pomáhá nám rozvíjet 
nejen nadané žáky a žáky s potenciálem.

Na naší škole se cíleně věnujeme rozvoji 
nadání a intelektových schopností od 1. třídy. 
Nejmenší žáci mají možnost navštěvovat 
IQ Klubík, ve kterém se seznamují s  hrami 
pro rozvoj logického myšlení a  prostorové 
představivosti. Pro žáky dalších ročníků 
funguje již nekolikátý rok Klub nadaných 
dětí. Klub se schází dvakrát do měsíce a  je 
rozdělen podle věku do dvou skupin. V obou 
skupinách je naším cílem rozvoj všech 
oblastí intelektu zábavnou formou motivující 
žáky k  dalšímu individuálnímu bádání. Žáci 
mají k  dispozici řadu naukových logických 
a  konstruktivních her, hlavolamů, rébusů, 
křížovek a  deskových her. Věnujeme se 
také práci s  encyklopediemi, zajímavými 
časopisy a jinými zdroji informací, ve kterých 
se zaměřujeme na schopnost vyhledávat 
a třídit informace. Velkým lákadlem pro žáky 
se stal kroužek robotiky, kde se seznamují 
se základy programování, trénují a  rozvíjejí 
logické myšlení.

Mezi oblíbené aktivity našich žáků patří 
výlety za vědou a  poznáním. Žáci navštívili 
Národní muzeum v  Praze, zábavní centrum 

Konference z pohledu účastníka 
– inspirující i pohodová
Markéta Jahnová, foto: Tomáš Poláček

Letošní ročník konference Vzdělání pro 
budoucnost nabídl účastníkům opět možnost 
výběru z  širokého spektra nejrůznějších 
témat a každý si přišel na své. Bylo krásné 
sledovat, jak se plní přednáškové sály, jak 
lidé sdílejí své názory a poznatky a společně 
se zamýšlejí nad řadou otázek.

Já sama jsem navštívila několik přednášek 
a  workshopů, kde zazněla řada zajímavých 
témat. O  integrované tematické výuce nám 
pohovořila Magdaléna Málková, vítězka 
ceny GT, lektorka a  učitelka, a  poskytla 
nám mnoho svých užitečných materiálů 

do praxe. Egle Havrdová a  Anna Petrová 
Kubešová se během svého praktického 
workshopu věnovaly pozitivnímu myšlení 
a  hodnocení a  neopomenuly ani aktivity 
zaměřené na spolupráci. Helena Zítková 
s  Martinou Hezkou nás provedly aktivitou, 
která podporuje osobnostní rozvoj dítěte, 
a  připomínaly, jak je nezbytné rozvíjet 
děti i  po této stránce. Jana Březinová nás 
seznámila s problematikou krizových situací 
ve škole, jejich řešením a  důležitostí jejich 
vnímání a  nepodceňování. Robert Čapek 
nám vysvětlil strategii Líného učitele, mluvil 

o  přenechání aktivity v  hodinách dětem 
a upozadění učitele a vysvětloval nám, proč 
je důležité, aby děti více pracovaly, než 
poslouchaly výklad. A  nakonec nám Hana 
Vykoupilová na své přednášce přiblížila, co 
je to osobní koučink a jak na něj.

Celou konferenci provázela milá a přátelská 
atmosféra. Ve volných chvílích byla možnost 
nahlédnout do množství vystavených 
materiálů a  zakoupit si knihy, pomůcky, 
didaktické hry a  interaktivní programy. 
Konference byla inspirujícím, zajímavým, 
přínosným, ale i pohodovým setkáním.

iQ LANDIA v Liberci nebo Techmania Science 
Center v  Plzni. Každoročně pořádáme 
projektové dny, na kterých se podílejí 
samotní žáci – Multikulturní týden, Den Země 
nebo odpoledne pro děti z mateřských škol.

Díky velké podpoře ze strany vedení školy se 
můžeme každoročně těšit na přísun nových 
a  zajímavých pomůcek pro rozvoj žáků. 
V  letošním roce učitelé hojně využívali hry 
pro rozvoj logického myšlení a  prostorové 
představivosti i v rámci běžných vyučovacích 
hodin, tyto aktivity přijímali žáci s  velikým 
nadšením.



| 9 |

Akce

Každoměsíční výzvy
Naši studenti přišli s novým rokem s novou 
aktivitou na naší škole, a  tou je pravidelná 
každoměsíční výzva, do které se mohou 
zapojit jak žáci, tak i učitelé i rodiče. Na každý 
měsíc je vyhlášena jedna výzva, některé jsou 
serióznější, jiné spíše zábavné.

Leden jsme vykopli výzvou Zkus to bez 
mobilu. Smyslem bylo zkusit omezit svůj čas 
u  mobilních zařízení, věnovat ho více sobě 
navzájem. Povídejme si, zajímejme se o sebe, 
hrajme hry. Po lednové výzvě následovala 
únorová výzva – měsíc pozitivních ocenění. 
Cílem bylo vzájemně se pozitivně ocenit, 
dát najevo, co se nám líbí, co nás baví, 
pochválit se. A  v  březnu jsme pokračovali 
výzvou Zkus to nedominantní rukou. Duben 
byl ve znamení přísloví, která se objevila 
dokonce i  ve slovních hodnoceních na 
vysvědčení, a v květnu v  rámci výzvy Nech 
na hlavě! Měsíc zajímavých účesů a  ještě 
zajímavějších pokrývek hlavy chodíme 
do školy s  netradičními pokrývkami 
hlavy a účesy.

Konference Vzdělání pro 
budoucnost 2023
O  víkendu 22. a 23.  dubna v  prostorách 
školicího střediska na Novotného lávce 
proběhla konference pořádaná Mensou ČR 
s  názvem Vzdělání pro budoucnost 2023, 
které se zúčastnili 3 pedagogové z  Mensa 

Z Mensa gymnázia
M

ar
ce

la
 F

at
ro

vá

Vážení čtenáři, opět přinášíme pravidelný stručný report o  životě naší 
školy. Kdo by se chtěl dozvědět více, sledujte nás na našem webu 
(www.mensagymnazium.cz) nebo na Facebooku a Instagramu.

gymnázia, z  toho jeden (Martin Kulhánek) 
jako přednášející. Náplní konference byly 
paralelní sekce přednášek, seminářů 
a  workshopů, které seznamovaly s  mnoha 
inovativními metodami ve vzdělávání.

Hlavními řečníky konference byli špičkoví 
odborníci z  dané oblasti, kteří představili 
teoretické základy, na něž svými 
přednáškami s příklady dobré praxe navázali 
další přednášející. Součástí konference byly 
i  workshopy určené k  vzájemné výměně 
zkušeností a  poznatků. Nedílným přínosem 
pro účastníky bylo i setkání s kolegy z celé 
republiky a  navázání kontaktů s  odborníky 
v oblasti inovace vzdělávání.

Děkujeme za mnoho obohacujících přednášek 
a workshopů a těšíme se na další akce.

Mensa fórum 
– úžasné tři dny se 
zajímavými osobnostmi
Od 3. do 5.  dubna probíhal na Mensa 
gymnáziu další ročník akce Mensa fórum. 
Studenti kvarty až oktávy se zúčastnili besed 
a přednášek, které se týkaly rozličných témat 
a oborů.

Navštívily nás některé známé osobnosti  – 
mezi nimi písničkář Jan „Pokáč“ Pokorný, 
influencer Karel „Kovy“ Kovář, šéfkuchař 
a podnikatel Zdeněk Pohlreich nebo herečka 
a moderátorka Tereza Kostková.

Velmi pozitivní ohlasy studentů měla 
přednáška o  sebeobraně od Jana Klenky. 

S  nadšením studenti přijali také přednášky 
z  technických oborů  – o  vývoji umělé 
inteligence od Ing. Jana Romportla, o  teorii 
pravděpodobnosti v  hrách od prof. Jana 
Flussera a  z  oblasti hackerství od etického 
hackera Ing. Marka Jílka.

Oblast žurnalistiky zastupovali politický 
komentátor Bc. Jindřich Šídlo a  zahraniční 
reportérka PhDr. Petra Procházková, která 
nám předala mimo jiné svůj pohled na dění na 
Ukrajině. Ti, kdo zvažují směřovat na práva, 
se mohli zúčastnit přednášky o  Ústavním 
soudu ČR od jeho současného předsedy 
JUDr. Pavla Rychetského či přednášky doc. 
Vladimíra Pelce, který studentům přiblížil 
různé profese, ve kterých se uplatňuje 
právnické vzdělání. Na akci vystoupil také 
makroekonom PhDr. Tomáš Sedláček.

Nechyběly ani přednášky z  různých oblastí 
medicíny od neurochirurga prof. Vladimíra 
Beneše, psychiatra prof. Cyrila Höschla 
a  sexuoložky MUDr. Zuzany Řeřichové. 
Poutavou přednášku o masovém vymírání si 
připravil prof. David Storch.

Zařazeny byly také interaktivnější workshopy 
na téma Souhlas od zakladatelky organizace 
Konsent Johanny Nejedlové a o znakové řeči 
od Mgr. Andrey Hudákové a  týmu studentů 
z Ústavu jazyků a komunikace neslyšících.

Interaktivní byla také přednáška o  šachu 
od Mgr. Davida Navary, s  nímž si někteří 
i  zahráli. Dalším hostem v  oblasti sportu 
byl ultramaratonec a  běžecký trenér Miloš 
Škorpil.
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Svoje zážitky a  zkušenosti s  námi sdílel 
cestovatel a režisér Mgr. Petr Horký. Kulturu 
jiných zemí jsme měli možnost poznat 
i  na dalších přednáškách  – o  zvířatech 
ve staroegyptském kultu od doc. Jiřího 
Janáka a  o  japonské kultuře, kterou nám 
představili Kryštof Kohout a  Sonoko 
Ashida z  Kulturního a  informačního centra 
velvyslanectví Japonska.

Kultuře ve smyslu umění byly věnovány 
i  zbylé dvě přednášky. Trumpetista MgA. 
Václav Kalenda se na své přednášce zabýval 
filmovou hudbou a  oblast animovaných 
dokumentů nám přiblížila Mgr. Eliška Děcká.

Mezinárodní 
konference – účast 
našich studentů
V  termínu 30.  3.–2.  4.  2023 se na Anglo-
americké univerzitě uskutečnila mezinárodní 
konference na téma „Cultivating institutions 
that ensure justice and provide equal access 
to opportunities“. Zástupci našich studentů 
konferenci navštívili s  lektorem semináře 
(Matthew Chick) v  rámci semináře MUN  – 
Model United Nations.

Noc s Andersenem
V pátek 31. března jsme na Mensa gymnáziu 
nahlédli do života hmyzu. Tento rok si 
připomínáme 90 let od narození Ferdy 
Mravence a právě toto téma jsme si vybrali 
pro Noc s  Andersenem, kterou jsme po 
čtyřech letech na našem gymnáziu oživili. 
Žáci si připomněli Ferdovy známé eskapády, 
proběhlo čtení, tvoření komiksu, dívání se na 
seriál a sehrávání scének – v hlavních rolích 
Berušáci, Ferdové a další brouci. Organizaci 
večera měly na starosti studentky septimy 
Alice Kinclová a Marie Lesse.

Zájezd do Drážďan
V pondělí 20. března jsme vyrazili autobusem 
do hlavního města Saska, do Drážďan. Ráno 
v 9 hodin jsme byli prvními návštěvníky a za-
žili jsme téměř liduprázdné historické cent-
rum. Zwinger byl z  důvodu archeologických 

průzkumů uzavřen. Podél Labe jsme pokra-
čovali ke kasematům. Potom jsme obdivovali 
nejznámější kostel – Frauenkirche. Někteří 
vystoupali i nahoru na vyhlídku. Dále jsme po-
kračovali na pravý břeh do tzv. Nového města, 
kde jsme navštívili dvorky se zajímavou archi-
tekturou a street art. 

Nakonec se žáci ve skupinkách sami vydali na 
oběd, někteří do kaváren, jiní si fotili tramvaje, 
které jsou úplně jiné, než jaké máme v Praze. 
Drážďany se s námi bohužel loučily deštěm, 
ale nejdůležitější je, že se nikdo neztratil ani 
nezranil.

Úspěchy studentů

Juniorský maraton
V  úterý 25.  dubna se někteří žáci školy 
zúčastnili štafetového Juniorského 
maratonu. Žáky musíme pochválit za výkon 
a  podporu všem účastníkům. Zvládli běžet 
i  za deště a  neustále měli všichni pozitivní 
náladu. Letos se zúčastnilo 102 středních 
škol + 7 učitelských štafet.

UČITELSKÁ ŠTAFETA opět zvítězila jak 
v  Praze, tak i  v  konkurenci Středočeského 
kraje. Čas 2:42:09.

Naši kvartáni v English 
Maths Competition
Šest našich kvartánů se zúčastnilo ce-
lopražské soutěže, kde museli osvědčit svou 
úroveň matematiky i  angličtiny najednou. 
A vedli si skvěle! V Praze soutěžilo v kategorii 
9. tříd/tercií 29 účastníků ze 7 základních škol 
a gymnázií.

Máme na škole v kategorii 9. tříd, resp. kvart: 
1 medaili  – Ivan Butsko  dosáhl na druhý 
nejvyšší dosažený počet bodů (2. místo) – 
a 3 úspěšné řešitele (dosáhli na alespoň po-
lovinu z možných 40 bodů - 6., 9. a 13. místo) 
v pořadí (viz výše) Petr Kosička, Matěj Sná-
šel, Kristián Čech.

Přehlídka středoškolské 
odborné činnosti

V  pondělí 24.  dubna jsme měli silné 
zastoupení v  krajském (pražském) kole 
soutěže SOČ. Naši školu reprezentovalo se 
svými pracemi 6 septimánů: M. Benešová, 
A. Celecký, V. Muroň, V. Nikiforov, M. Peychl 
a  J. Strmiska. Všechny práce i  prezentace 
byly výborné. Matěji Peychlovi se díky tomu 
podařilo ve své kategorii zvítězit, Maruška 
Benešová a  Adam Celecký obsadili ve 
svých kategoriích krásné druhé místo. Tito 
tři studenti by tak měli se svými pracemi 
postoupit do celostátního kola soutěže.

Megaúspěch 
v debatní lize
Vyvrcholením debatní ligy byla debata 
v  Senátu ČR, které se zúčastnilo již jen 
6  nejlepších týmů ze 40 možných. Mezi 
těchto 6 nejlepších týmů se probojovali 
i  dva naši studenti z  kvarty Kristián Čech 
a Petr Kosička, kterým se povedlo dokonce 
zvítězit! Debatovalo se v anglickém jazyce na 
témata související s vědou a technologiemi, 
např. o  AI. A  aby toho nebylo málo, krátce 
předtím stejní studenti získali ocenění 
Nejlepší nováček na turnaji Brno Open mezi 
36 týmy, kde skvěle obstáli dokonce mezi 
vysokoškoláky!

Jana Schmidová a její 
veleúspěšný víkend
Jana Schmidová, žákyně tercie, se zúčastnila 
Mistrovství Evropy v  Zatre v  Arnbrucku 
o víkendu 21.–23. dubna. Junioři do 15 let hráli 
v  sobotu turnaj jednotlivců. Odehráli 5 partií 
a  systém je vždy nalosoval podle výsledků, 
takže stejně silní hráli spolu. Jana vyhrála 
vše a  získala titul mistryně Evropy. V  neděli 
pak probíhal turnaj dvojic  – Jana si tak na 
místě musela sehnat někoho do dvojice. Také 
s  parťačkou sehrály 5 her, opět vše vyhrály 
a získaly titul mistryně Evropy dvojic.
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Týmy Mensa 
gymnázia zabodovaly 
v matematické soutěži 
Náboj
V pátek 21. dubna 2023 se 3 pětičlenné týmy 
z Mensa gymnázia zúčastnily Náboje.

Tým Junior B ve složení Jan Slíva, Petr Hataš, 
Richard Dobíšek (sexta), Adam Dedek, Vít 
Strmiska (kvinta) vyřešil 44 úloh a vybojoval si 
1. místo v Česku ze 136 týmů a mezinárodně 
4. místo ze 479 týmů.

Tým Junior A  ve složení Alžběta Tichá, 
Matěj Mothejzík, Tomáš Harry Payne (sexta), 
Ludmila Šírová, Kamila Poláková (kvinta) 
s  26 úlohami se umístil 31. v  Česku a  128. 
mezinárodně.

Tým septimánů ve složení Vjačeslav 
Nikiforov, Vojtěch Kadeřábek, Adam Celecký, 
Václav Muroň a  Jana Czechowská vyřešil 
31 úloh a získal 5. místo v Česku ze 135 týmů 
a  45. místo v  mezinárodní konkurenci 
468 soutěžících týmů.

Blahopřejeme všem k výborným výsledkům 
v silné konkurenci, a zvláště vítěznému týmu 
k 1. místu v Česku a 4. místu mezinárodně!

Náboj je týmová soutěž žáků středních škol 
v  kategoriích Junior a  Senior. Soutěžící 
v  5členném týmu ze stejné školy řeší 
matematické úlohy v limitu 2 hodin. Letos se 
Náboje účastnily týmy z 12 států evropských 
i  mimoevropských. Podrobné výsledky 
najdete na webu soutěže: math.naboj.org

Studentská vědecká 
konference 2023 – 
Nadace Orlen Unipetrol
Přestože 3 maturanti měli v  pátek 21.  4. 
skládat od 14 hodin písemnou maturitní 
zkoušku z  českého jazyka, vypravili se 
dopoledne do Litvínova, aby reprezentovali 

školu na Studentské vědecké konferenci 
organizované pod záštitou Nadace Orlen 
Unipetrol. SVK je přehlídka „vědeckých“ prací 
studentů středních škol a víceletých gymnázií 
zaměřená na technická a  přírodovědná 
témata se zvláštním důrazem na obor 
CHEMIE. Obdivujeme kluky z oktávy – Bena 
Swarta, Vojtu Tvrdíka a  Martina Truksu, 
že to nejen zvládli, ale dokonce dva z  nich 
vybojovali skvělé třetí místo se svojí prací 
Pulzní oxymetrie a  na maturitu přijeli včas. 
Konference má stále vyšší úroveň, je to tedy 
opravdu velký úspěch.

Úspěchy v Matematické 
olympiádě 
a dobrodružná cesta 
ze soutěže
Ve středu 12. dubna 2023 se 34 žáků primy 
až tercie MG zúčastnilo obvodního kola 
Matematické olympiády, kam postoupili 
z kola školního. Žáci během 2 h řešili 3 úlohy. 
Úspěšnými řešiteli se stalo 30 žáků (s aspoň 
9 body), z nich 5 získalo plný počet 18 bodů 
(a 1. místo).

V  kategorii Z6 (prima) získal 1.–2. místo 
(z 85 soutěžících) František Tvrdík (18 bodů), 
6.–11. místo Eliška Andreattová a  Anna 
Kliková (15 bodů), 16.–21. místo Martin 
Kužela a  Thea Pauerová (13 b.), dále byli 
úspěšní Alex Fexa, Mitsuki Voráček (12 b.), 
Petr Kalina (11 b.).

V  kategorii Z7 (sekunda) se umístil 
na 1.–18. místě (z  88 soutěžících) Adam 
Snášel s  18 body, na 19.–31. místě Maxim 
Kuryljak, Anna Menzová a Martina Nosková 
(17 bodů), dále Adam Svoboda (16 b.), 
Jaroslav Jankovský (14 b.), Matěj Bauernöpl 
(12 b.), Šimon Jakeš (11 b.), Jaroslav Routa, 
Šimon Šlemr (10 b.) a Johana Smítková (9 b.).

V  kategorii Z8 (tercie) vybojovali 
1.–12. místo (z  60 soutěžících) Václav 
Budil, Anna Košťáková a  Jakub Soukeník 
s  18 body, 13.–22. místo Ladislav Bechyně, 
David Briet, Jonáš Etrych a  Matěj Peš 
(17 bodů), dalšími úspěšnými řešiteli byli 
Atanas Bakoš (12 b.), Lukáš Caithaml, Jana 
Schmidová (11 b.) a Alexander Nalimov (10 b.).

Dobrodružná byla cesta ze soutěže 
zpátky na Mensa gymnázium. Od Nádraží 
Veleslavín jsme vyjeli v  11.01 h autobusem 
225 a normálně bychom dojeli za 20 min na 
zastávku Bazovského u  Mensa gymnázia. 
Cestovali jsme však oklikou o  1,5 h déle. 
Na stavbě tramvajové trati v  Evropské 
překopli plyn, a  tak autobus 225 odstavili 
u kolejí vedle hřbitova u Divoké Šárky. Když 
nám nikdo nic neřekl, po půl hodině jsme 
se vydali pěšky směrem k Litovickému 
potoku,  odtud busem 168 a  z  Vypichu 
jsme busem 164 do školy dorazili ve 12.50 
h. Naštěstí slunce svítilo a  nepršelo. 
Naše svépomocná evakuace z  autobusu 
se dostala i  do zpravodajství, objevili 
jsme se na fotkách u  článku na Deník.cz: 
mensa.click/xw
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Pohár vědy aneb Cesta kolem světa
MŠ Sokolov, M. Majerové 1650

V  letošním roce naše MŠ  M. Majerové 
přijala další výzvu a  všechny třídy, kromě 
dětí dvouletých, se zapojily do mezinárodní 
soutěže Pohár vědy  – Cesta kolem světa. 
Pohár vědy je mezinárodní soutěž, která 
nabízí žákům všech věkových kategorií 
skupinové badatelské a  komunikační 
aktivity související s  řešením teoretických 
i  praktických problémů. Děti se seznamují 
hravou formou s  různými obory, jako je 
chemie, fyzika, matematika, biologie, 
ekologie. Učí se schopnosti používat digitální 
technologie a komunikační nástroje.

Naše třídy Sluníček, Berušek a  Žabiček 
úspěšně absolvovaly všechna tři soutěžní 
kola. V  prvním kole jsme probádali Asii, 
seznámili jsme se s Japonskem, Čínou a Indií. 
Našli jsme si o  těchto zemích informace 
na mapě, vyhledali jsme si zajímavosti na 
internetu, pracovali jsme s  ALBI tužkou. Za 
pomoci „dospěláků“ jsme vyráběli vějíře, aby 
nám nebylo v Asii horko, a dělali jsme pokusy 
s rýží. Zjistili jsme, že z upěchované nevařené 
rýže tužka nejde vyndat, ale z uvařené to jde 
velice snadno. Uvařili jsme čaj a  pozorovali 
proces vypařování.

Ve druhém kole jsme přepluli do Ameriky. 
Vyrobili jsme si různé lodičky s různě velkými 
plachtami a  zkoumali jsme, která lodička 
přežije velké vlny, která unese velký náklad 
i která je ve větru nejrychlejší. Vytvořili jsme 
si mapu Amerik a  naučili jsme se, že je tu 
krajina věčně zamrzlá, jsou tu hluboké lesy, 
vysoké hory, pouště i pralesy. Poznali jsme, 
která zvířata v  Americe žijí. Vytvořili jsme 
mrakodrap z ruliček. Také jsme poznali, že se 
v Americe měří jinak, než u nás. To nás moc 
bavilo, protože knížku jsme měřili palcem 
a  naši třídu stopou. Samozřejmě jsme se 
naučili vlajky některých států a  poznali 
mnoho zajímavostí.

Ve třetím kole jsme se vrátili zpět do Evropy. 
Navštívili jsme Německo a  poznali největší 
horskou dráhu na evropském kontinentu. 
My jsme si vyrobili podobnou, ale jen pro 
kuličku a autíčko. Postavili jsme ji z  ruliček, 
krabiček a  stavebnic. O  Itálii jsme se 
dozvěděli, že tam mají moc rádi špagety. To 
my také. Se špagetami jsme udělali spoustu 
pokusů. Na uvařené špagety jsme připevnili 
mističku a  do ní jsme přidávali závažíčka. 
Počítali jsme, kolik unese jedna, dvě a  více 
vařených špaget. To samé jsme vyzkoušeli 
i  se špagetami syrovými. A  zjistili jsme, 
že syrové špagety unesou mnohem více. 
Naším posledním úkolem bylo vytvořit si 
erby a vlajky tříd. Děti ze třídy Berušek zvolily 
krásnou vlajku s velikou beruškou, Sluníčkové 
děti si vytvořily vlajku z oranžových proužků 
a  velkého slunce a  Žabičky nakreslily své 
dvě kamarádky žabky na bílo zelenou vlajku 
v barvách města Sokolova.

Soutěž se nám všem moc líbila, zažili jsme 
krásná dobrodružství a dozvěděli se mnoho 
nového.
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Vzdělávání mimořádně nadaných dětí 
v Šumperku? Ano, ve Veselé školce!
Autorem článku je Bc. Božena Bára Václavková, učitelka třídy Včelky. Článek vznikl 
na základě rozhovoru s Mgr. Yvonou Šimkovou, ředitelkou MŠ Veselá školka Šumperk.

Mateřská škola Veselá školka se nachází 
v  okrajové části města Šumperk a  sestává 
se z  pěti odloučených pracovišť, která se 
zaměřují na rozvoj environmetální, tělesné 
a  tvořivé oblasti u  dětí, na vzdělávání dětí 
dvouletých a  v  neposlední řadě se věnuje 
vzdělávání dětí mimořádně rozumově 
nadaných. Jak vůbec vznikla myšlenka 
zaměřit se na vyhledávání a vzdělávání dětí 
s potenciálem nadání ve městě přezdívaném 
Malá Vídeň, které se nachází v  malebném 
jihozápadním okraji Jeseníků?

Celý tento odvážný a ambiciózní nápad, jehož 
autorkou je ředitelka Veselé školky Mgr. Yvona 
Šimková, vznikl zhruba před patnácti lety. 
Základní a původní myšlenkou bylo vytvořit 
mateřskou školu, která by se odlišovala od 
ostatních a dokázala by nabídnout rodičům 
jiné možnosti ve vzdělávání jejich dětí. Za 
velké podpory zřizovatele a  pedagogicko-
psychologické poradny (dále PPP) tak 
vznikl projekt, jehož unikum spočívalo ve 
vzdělávání dospělých v  této oblasti  – tedy 
rodičů, pedagogů MŠ i ZŠ, odborníků z PPP 
i  samotného zřizovatele. Součástí tohoto 
projektu byla i  spolupráce se slovenským 
městem Prievidza, které je partnerským 

městem Šumperka. Celý projekt trval dva 
roky, probíhal částečně na Slovensku 
a  u  nás, byl velmi ojedinělý a  získal také 
spoustu ocenění. Průběh projektu pomohl 
ucelit myšlenku směru, kterým se bude 
jedno z  pracovišť Veselých školek ubírat. 
Zajímavou náhodou je sídlo této šumperské 
mateřské školy – v ulici Prievidzská.

V  mateřské škole Prievidzská je pět tříd, 
vzdělávání mimořádně rozumově nadaných 
dětí a dětí s akcelerovaným vývojem probíhá 
formou skupinové integrace do tradiční 
třídy  – třídy Včelky. Výuka probíhá podle 
programu Začít spolu, který je obohacen 
o prvky vzdělávání pro nadané děti. Pedagog 
je v  tomto případě partnerem, který vede 
děti k  tomu, aby byly samostatné, dokázaly 
vyjádřit své potřeby, touhy, přání, uměly 
se rozhodnout a  na své okolí působily 
jako osobnost. K  samotné identifikaci 
nadaného dítěte dochází vždy ve spolupráci 
s  pedagogicko-psychologickou poradnou, 
ovšem konečné rozhodnutí, zda bude dítě 
navštěvovat třídu Včelky, je v  rukou rodičů. 
Pokud rodiče projeví zájem, aby jejich dítě 
zůstalo v  tradiční třídě, je jim nabídnuto, že 
se může účastnit nadstandardní aktivity 

Malý vědec, ve které se rozebírají různá 
témata podrobněji, formou pokusů se děti 
dovídají nové informace a  získávají nové 
zkušenosti. Důležitým pilířem je velmi úzká 
spolupráce s  odborníky z  PPP, kvalitně 
proškolený a  vzdělaný kolektiv pedagogů 
a následná spolupráce se 6. ZŠ v Šumperku, 
která navazuje na vzdělávání mimořádně 
rozumově nadaných dětí v MŠ.

Na počátku byla myšlenka, jak pomoci 
dětem, která se na první pohled mohou jevit 
jako „zlobivá, neposedná či hyperaktivní“, ale 
ve skutečnosti se „jen nudí“. Díky píli, aktivitě, 
chuti vytvořit něco nového a  cílevědomosti 
všech zainteresovaných osob, se z myšlenky 
vyklubal dlouhodobý projekt, který není ještě 
ani v  polovině cesty k  cíli. Tím vysněným 
cílem je předškolní vzdělávání mimořádně 
nadaných dětí na výborné úrovni a  s  plnou 
podporou MŠMT.
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Mensantrop: Ve prospěch lidstva

Díl devatenáctý:
George Simons

našeho mozku, který automaticky navrhuje, 
co je bezpečné a  co přitažlivé. George 
Lakoff to nazval rámcováním, čemuž dávám 
přednost. Mým úkolem tedy bylo pomáhat 
druhým nahradit strach zvědavostí. Používal 
jsem interkulturní školení a hry k tomu, abych 
přiměl lidi se navzájem propojit.

Těší mě, že nám dnešní neurověda umožnila 
uvědomit si, že každý z  nás je jednotný 
systém. Nejsme tělo a  duše, mysl a  hmota, 
duch ve stroji. Naše vědomí se prolíná vším 
od mozku až po konečky prstů. Když spolu 
něco děláme, něco společně prožíváme, něco 
si vyměňujeme, tak se jeden druhému čím 
dál více podobáme, protože naše neurony 
zaznamenávají stejné věci. Mým posláním je 
tedy přimět lidi, aby se navzájem efektivně 
propojili. A díky tomu lidé mé hry milují.

Řekl byste, že váš otec měl na vaši kariéru 
největší vliv?

V podstatě ji ztělesňoval, byl mi vzorem a také 
mi o  ní hodně povídal. Například když jsem 
měl jít na střední školu, táta mi řekl: „Pojďme 
nakupovat.“ A šli jsme „nakupovat“ školy. Vozil 
mě do různých zajímavých škol, na vojenskou 
akademii, do semináře apod. Vždycky mi 
dával na výběr. Takže jsem nakonec šel na dvě 
různé střední školy a pak na několik různých 
vysokých škol, i  do univerzitního semináře. 
Magisterský titul jsem získal na univerzitě 
Notre Dame, doktorát pak v  Claremontu 
v Kalifornii, kde jsem dostal stipendium.

Takže jiné kultury jsem poznával už v  mládí, 
dokonce i v rámci USA.

Být někde nový a  potkávat odlišné lidi pro 
mne bylo spíše lákadlem než hrozbou. 
Vždycky to bylo zásadní součástí mého života 
a mé práce. Po ukončení studia jsem pracoval 
v  místním kostele, jehož nejbližší okolí bylo 
multirasové i  multikulturní. V  létě jsme dělali 
programy pro komunitu a organizovali aktivity 
pro místní děti. V  té době jsem pracoval na 
několika vysokých školách, například na 
Lorain Community College, Case Western 
Reserve University nebo Oberlinu. Na Oberlin 
College mi nakonec nabídli místo domovního 
ředitele, kde jsem měl na starosti velkou kolej.

HOnza Koudelka

Georgi, vy jste se narodil na začátku druhé 
světové války. Jak to ovlivnilo váš život?

Byla to strašná doba. Mí rodiče už byli starší 
než většina lidí, kteří se dnes berou. V době 
krize hodně lidí se svatbou váhalo, protože si 
mysleli, že si nemohou dovolit dům a děti. Takže 
začátky mého života byly touto i předválečnou 
dobou rozhodně poznamenány.

Výraz mensantrop jsem vymyslel jako označení člověka, který 
naplňuje hlavní poslání Mensy, využití inteligence ve prospěch 
celého lidstva, tím, že dělá něco prospěšného pro všechny, u čeho 
se bez inteligence neobejde.

Můj otec byl skutečný lesník. Narozdíl od 
mnoha městských obyvatel jsme bydleli na 
okraji parku v malém městě a táta se z výletů 
do lesa vracel s  nejrůznějšími druhy jedlých 
divokých rostlin a  několika rybami z  potoka. 
Ale když přišla válka, všechno se změnilo. 
Táta dostal práci u  firmy, která vyráběla 
bombardéry, a  máma u  firmy Thompson 
Products, takže pro armádu vyráběla 
samopaly Tommy. Na konci války už měli 
rodiče našetřeno dost peněz na to, aby si 
mohli koupit dům blíž centru našeho malého 
městečka Bedford v Ohiu.

Otec mé matky Stanislav, imigrant, dříve sloužil 
jako kovář v ruské armádě. Byl Polák, ale v té 
době vlastně žádné Polsko neexistovalo. Jak 
říkával: „Polsko bylo ukřižováno mezi dvěma 
zloději.“ Byl to doslova všeuměl, dokázal 
postavit nebo spravit cokoli. Měli jsme sklep 
a  on tam měl všechno své nářadí. Jako dítě 
jsem byl něco jako jeho učedník. Můj druhý 
dědeček Anton, také imigrant, býval soudní 
krejčí ve Vídni. V Bedfordu bydlel jen o  čtyři 
bloky dál v  ulici, kde měl krejčovství, a  lidé 
v okolí ho znali jako „krejčího Tonyho“. Takže 
jsem až do druhé třídy školy nikdy neměl 
kalhoty koupené v  obchodě. Pak si táta 
s dědovou a mojí pomocí před naším domem 
postavil prefabrikované holičství, kde vydržel 
až do důchodu. Díky tomu znal prakticky 
každého ve městě.

Žili jsme v jednom z těch „tavicích hrnců“ USA, 
kde se míchaly spousty různých kultur. Mohl 
jsem vyjít z  domu, jít čtyři bloky kterýmkoliv 
směrem a lidé tam mluvili jiným jazykem. Táta 
jezdil o víkendech na ryby s asi čtyřmi nebo 
pěti svými kamarády, kteří s  ním jezdili tak 
nějak pravidelně, a žádní dva z nich nebyli ze 
stejné země. Cestou domů mě bral pokaždé 
do jiné restaurace. Ruské, maďarské, do 
židovského lahůdkářství apod.

Tátovo motto bylo: „Všechno ochutnej 
aspoň dvakrát  – první dojem mohla být jen 
náhoda.“ Myslím, že tím dal směr mému 
životu a  zasel semínka mého poslání jako 
interkulturalisty. Odstranil strach a  nahradil 
ho zvědavostí, takže když narazím na 
něco, co je jiné, přitahuje mě to a  chci se 
o  tom dozvědět víc, místo abych se nechal 
zablokovat podvědomými předsudky před 
novými zkušenostmi. Ten termín „podvědomé 
předsudky“ ale nemám rád, protože to zní 
jako obvinění. Přitom jde o  normální funkci 

George Francis Simons, narozený v  roce 
1938, nyní žijící po mnoha cestách ve 
Francii, vzdělaný v oblasti jazyků, filozofie, 
liturgiky, sociologie, antropologie, 
psychologie a  teologie, strávil většinu 
svého života jako interkulturalista, který 
pomáhal tisícům lidí z  různých prostředí 
vzájemně poznávat své kultury a  žít 
a  pracovat společně díky pochopení 
a přijetí jejich rozmanitosti. Již v roce 1972 
vyvinul diversophy®, vzdělávací hru, se 
kterou učil studenty a asistenty rezidentů 
zvládat konflikty a řešit problémy plynoucí 
z  multikulturních životních situací. Od 
té doby se vyvinula v  sérii více než 
100 herních nástrojů pokrývajících mnoho 
různých kultur, zemí, jazyků, témat 
a  dalších aspektů mezilidské, sociální 
a politické interakce. Zde bych se s vámi 
rád podělil o  nejzajímavější části našeho 
rozhovoru.
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i  díky tomu ve Francii teď žiji. Později jsem 
zjistil, že mám i trochu francouzské krve. Můj 
dědeček z  tátovy strany byl totiž pravnukem 
jednoho z  Napoleonových vojáků, který se 
jmenoval Simon. V  další generaci se z  něj 
díky Chorvatsku, které stále používá otcovská 
jména, stal Simonovič. Ale vzhledem k tomu, 
jak „úžasně“ Spojené státy tehdy přijímaly 
Východoevropany a  katolíky, mé předky už 
nebavilo, že jim říkají „Simonovič, the son of 
a bitch“, a změnili si příjmení na Simons.

Brzy jsem si založil vlastní školicí a konzultační 
firmu. Přišel za mnou na pohovor chlapík 
z Kalifornie, který se hodně zajímal o mužskou 
problematiku. Padli jsme si do oka a  založili 
organizaci, která vytvářela semináře pro 
muže. Naším velkým prodejním hitem byl 
seminář Jak milovat rozzlobenou ženu. Bylo 
to zrovna v  době, kdy feminismus byl tak 
trochu v  pubertě a  chlapi si stěžovali: „Moje 
sekretářka už mě nemá ráda, moje žena už mě 
nemá ráda, moje dcera si myslí, že jsem starý 
zaujatý patriarcha, tak co mám dělat?“ Tak 
jsme vytvořili program [ze kterého se nakonec 
stala kniha] a slavili jsme s těmihle workshopy 
úspěch v Kalifornii i v zahraničí.

Dodnes učím komunikaci a  pořádám 
workshopy. V  roce 1982 se pro mne 
stalo zajímavým dobrodružstvím školení 
o  organizaci času pro Řeckou asociaci 
managementu v Aténách. Pracoval jsem také 
pro baskická družstva na severu Španělska 
a  později jsem se stal viceprezidentem 
poradenské firmy, která školila ovlivňování 
a  vyjednávání, a  stal jsem se certifikovaným 

školitelem těchto programů, kterým jsem 
dodnes. Pro společnost Procter and Gamble 
jsem po celém světě vedl nejméně 50 těchto 
programů a také jsem hodně jezdil na Filipíny, 
kde jsem učil vyjednávání v Asijské rozvojové 
bance v Manile.

Jednou z  mých dnešních slabin je, že trávím 
příliš mnoho času zvědavým brouzdáním na 
internetu, protože tam dnes najdete všechno. 
Vypadá to, že jsem zaneprázdněnější než 
kdykoli dříve. Odhaduji, že za týden strávím 
200× více informací než v  době, kdy jsem 
studoval na vysoké. Tehdy jsem míval na stole 
poznámkový blok a  zapisoval si věci, které 
jsem potřeboval vyhledat. Pak jsem se dvakrát 
týdně musel vydat na druhý konec kampusu, 
v lístkovém katalogu najít knihy, které by mohly 
obsahovat odpovědi, podívat se do nich a vrátit 
se. Teď možná vím, že odpověď je v knize na 
polici za mnou, ale rychleji si ji vygooglím, než 
bych si tu knihu podal.

V  jednom e-mailu jste se zmínil, že jste 
vyhrál soutěž ve vyprávění vtipů na 
pacifickém kongresu Mensy v  roce 1983. 
Jak jste se tam dostal? Byl jste členem 
Mensy?

Ano, v Mense jsem byl, když jsem žil v Ohiu. 
Nemohu říct přesně roky, ale bylo to poměrně 
dlouho někdy v  šedesátých letech. Občas 
jsem se účastnil jejich pravidelných akcí. Na 
to, co se tam dělo, si už ale moc nepamatuji. 
Na kongres si vzpomínám, protože z  něj 
mám spoustu fotek, byl zajímavý a byla tam 
spousta legrace.

Co vás vlastně přimělo k  tomu, abyste si 
udělal IQ test? Co pro vás bylo prvním 
impulsem k  tomu, abyste se nechal 
otestovat?

To bylo už dávno předtím. Možná už na 
základní škole jsme si dělali test. Už si to 
nepamatuji. Jen jsem věděl, že moje IQ 
163 je dostatečné pro vstup do Mensy. Nic 
víc jsem o  tom ale nevěděl, až mě kamarád 
jednou pozval, já do toho šel a bylo to. Když 
jsem pak ale začal cestovat po světě, tak to 
tak nějak ustoupilo do pozadí, tedy kromě té 
úžasné malé akce na Novém Zélandu. To byla 
velká zábava.

Uvědomil jsem si, že de-facto koučuji 
mladé muže, kteří se rozhodovali, zda chtějí 
narukovat do armády a do vietnamské války, 
nebo se vyhnout odvodu odchodem do 
Kanady. To bylo velmi citlivé rozhodování. Jako 
kouč Studentů za demokratickou společnost, 
kteří byli v  té době považováni za velmi 
radikální levicovou skupinu, jsem se jednoho 
dne náhodou ocitl v centru Clevelandu v Ohiu 
a viděl jsem náklaďáky plné mladých vojáků, 
kteří svírali pušky a  k  smrti vyděšení mířili 
ke Kentské státní univerzitě, kde museli čelit 
protestujícím studentům svého věku, a  ti 
jim do hlavní pušek strkali růže. Událost se 
nakonec neobešla bez násilí a mrtvých.

Když jsem dostal Danforthovo stipendium, 
odjel jsem na západní pobřeží a  dokončil 
doktorát z  psychologie. Tam jsem se 
seznámil s  gestalt terapií, která obrátila mé 
myšlení novým směrem. Gestalt je velmi 
aktivní, interaktivní druh terapie, kdy vedete 
rozhovory sami se sebou. To se stalo velmi 
relevantním pro mou snahu o  uvědomění si 
vlastní kulturní identity a její sdílení s ostatními 
lidmi. V Kalifornii jsem byl přizván k práci na 
programu Genesis 2, který nakonec používalo 
více než tři miliony lidí.

Jak se od té doby změnil váš život a práce?

Když mě v  roce 1979 zaměstnal konzultant 
hlavně díky tomu, že jsem mluvil španělsky 
a  francouzsky, najednou jsem začal působit 
mezinárodně. Měl jsem skvělého profesora 
francouzštiny, takže moje první zahraniční 
dovolená vedla do Francie. A  myslím, že 
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Měl jste pocit, že vám vysoké IQ pomáhá 
k úspěchu, nebo jste ho vnímal spíše jako 
handicap?

Bez ohledu na test jsem byl vždycky dobrý 
student. Na základní škole jsem byl většinou 
nejlepší ve třídě, a  i  na střední jsem byl 
vždycky jednička nebo dvojka. Ale všude mě 
docela uznávali. Býval jsem často něco jako 
mazlíček učitelů a trochu mě využívali, protože 
jsem uměl psát na stroji a ovládat mimeograf. 
Toto uznání inteligence ale bylo dobré pro můj 
pocit identity a pohody.

Byla to pomoc, nebo spíš překážka 
v komunikaci se spolužáky?

Často to druhé. Ve škole jsem měl dobré 
kamarády, nechápejte mě špatně. Ale když 
došlo na akademickou oblast, tak jsem byl za 
šprta. Nejsem ale moc otevřený člověk. Jsem 
docela introvert, ale introvert v  technickém 
slova smyslu. Energii mi dodává práce 
o samotě. Nemám problém být společenský. 
Extroverti získávají energii z  výměny názorů 

s  jinými lidmi. Já si tu výměnu sice užívám, 
ale většinou vstávám ve čtyři nebo v pět ráno 
a mám čtyři nebo pět hodin pro sebe, abych 
mohl dělat své věci. Obecně jsem ostatním 
k dispozici. Nejsem stydlivý, ale čas o samotě 
potřebuji pro svou vlastní integritu.

Jste stále členem Mensy?

Nemám tušení, jak na tom Mensa je. Prostě 
jsem o ní ztratil přehled. Až do COVIDu jsem 
hodně cestoval, 60–70 % času jsem byl 
každou chvíli v jiné části světa. Doma jsem byl 
tak zřídka, že jsem se často probudil v posteli 
a nevěděl, kde vlastně jsem. Od osmdesátých 
let jsem byl převážně v zahraničí. Odvedl jsem 
obrovský kus práce v Indonésii a na různých 
místech v  Evropě. Nakonec jsem před pár 
lety prodal svůj dům ve Spojených státech, 
protože jsem ho vlastně nikdy nevyužíval.

Jak jste přijal to, že jste chytřejší než 98 % 
zbytku světa?

Péče o  lidi pomáhající druhým dalece 
překonala jakékoli vědomí, že jsem chytré 

dítě. Nezažil jsem nic, co by se dalo nazvat 
nějakým radikálním bodem zvratu. Všechno 
se prostě tak nějak postupně vyvíjelo. Mám 
kolegy, se kterými pracuji, a síť lidí, kteří jsou 
pro mě velmi důležití, třeba při práci na těch 
hrách a tak. Za svou kariéru jsem měl dosud 
asi 65 stážistů z 25 různých zemí.

Když se vrátíme k těm hrám diversophy®, 
které děláte posledních několik desetiletí, 
co považujete za hlavní výsledek?

První hra diversophy®, kterou jsem vytvořil, 
byla reakcí na zprávu Workforce 2000, která 
vyšla v 80. letech. Poukazovala na problémy 
diverzity v USA a to, co se dělo rasově a etnicky 
na amerických pracovištích. Když se Spojené 
státy zapojily do dohody NAFTA, přidali jsme 
k  obsahu her kulturu Kanady a  Mexika. Pak 
jsme přidali genderovou problematiku a  od 
té doby se to neustále rozrůstalo. Když jsme 
začínali, považovali jsme naše hry za dobrý 
způsob, jak se učit o ostatních. Ale lidé, kteří 
naše hry hrají, nám jasně říkají, že důležitou 
součástí není jen předávání informací. Zjistili 
jsme, že mnohem důležitější je, jak lidé sdílejí 
své vlastní příběhy a  efektivně se navzájem 
propojují. Generuje to obrovskou energii, 
která je jednak pohání k tomu, aby dělali věci, 
které jsou důležité z  interkulturního hlediska, 
ale také jim dává pocit, že jsou součástí 
společenství.

Jak tedy diversophy® funguje?

Každá hra obsahuje sadu pěti různých 
druhů karet. Hráči se střídají v  odpovědích 
a  diskuzích na kartách CHOICE, GUIDE 
a SMARTS a seznamují se s různými kulturními 
projevy, fakty a  chováním a  kontexty, ve 
kterých je mohou použít. Na kartách RISK 
a  SHARE se ptáme, jak by oni osobně 
reagovali v  různých situacích ve své vlastní 
kultuře i v jiných kulturách, co by dělali a jaké 
by mohly být nejlepší postupy.

Řekl byste tedy, že jedním z  konečných 
důsledků hraní vašich her je zlepšení 
empatie a  porozumění různým lidem 
a kulturám?

Rozhodně. Potvrzuje to, že aktuální koncen-
trace na vyprávění příběhů je extrémně rele-
vantní. Lidé příběhy používají všude možně. 
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Odkazy na web:
Diversophy: diversophy.com
Diversity: diversity.com
SIETAR: sietareu.org
Workforce 2000: eric.ed.gov/?id=ED290887
NAFTA: en.wikipedia.org/wiki/North_American_Free_Trade_Agreement

No a hry diversophy® generují vyprávění pří-
běhů už přes 30 let. Ta hra je vlastně místem, 
kde si lidé navzájem vyprávějí kousky svých 
příběhů, navazují spolu kontakt a  získávají 
větší porozumění a empatii s lidmi, s nimiž tu 
hru hrají.

Jedno z  témat, které se v  mých 
rozhovorech neustále vrací, je, jak velká 
škoda je, že i  přes všechnu inteligenci 
na světě stále existuje chudoba a  války. 
Myslíte si tedy, že hraní vašich her by 
mohlo pomoci s válkami skoncovat?

Doufáme v  to. I proto se naše hry stále více 
zaměřují na kritická sociální a politická témata. 
Dva hlavní herní projekty, které teď vytváříme, 
se týkají populismu a  dekolonizace. Jak 
dekolonizovat svou mysl, ať už jsem 
kolonizátor, nebo kolonizovaný? Jak se 
vypořádat s těmito mocenskými vztahy, které 
byly vytvořeny a  často zakotveny v  naší 
mysli i  v  našich genech? Máme potenciál 
aktivovat geny, které byly formovány traumaty 
našich rodičů a  prarodičů. Zřejmě to žije 
asi tři generace, pokud správně rozumím 
poznatkům epigenetiky.

Loni jsme vytvořili hru, kterou jsme nazvali 
diversiDARE, a  byla to celá sada karet 
o  tématech, o nichž se lidé bojí mluvit. Cílem 
bylo vytvořit prostor, kde bychom se více 
zabývali těžkými tématy. Je snadné stát se 
teoretickým akademikem. Mě ale vždycky 
zajímá, jestli se věci objevené nějakým 
výzkumem dají využít ke zlepšení světa, ve 
kterém žiji.

Co by podle mohlo být lékem na válku na 
Ukrajině?

Kéž bych na to znal odpověď. Vytvořili jsme 
sérii her o  Ukrajině a  kultuře zemí, kam míří 
žadatelé o  azyl, abychom vždy oběma 
kulturám pomohli si navzájem porozumět. To 
se ale týká otázky populismu, mentality „my 
versus oni“ a samozřejmě toho, že siláci, ať už 
mluvíme o  Putinovi, Dudovi, Orbánovi, nebo 
Trumpovi, hrají na strunu strachu. Musíme 
lidi spojovat tak, aby se nebáli jeden druhého 
a aby si nevytvářeli stereotypy a nedělili lidi na 
kategorie „my“ a „oni“.

Třeba Donald Trump byl v tomhle neuvěřitelně 
dobrý. Jeho opozice bohužel neumí tak dobře 
vyprávět příběhy. Mocní lidé bažící po moci 
neustále hrají na strach z  odlišnosti a  snaží 
se lidi, kteří stojí za nimi, manipulovat proti 
těm druhým. Jedním z  běžných způsobů, 
jak se s  těmito populistickými provokatéry 
vypořádat, je ironie a  satira. Já ale věřím, 
že přimět lidi, aby si vyprávěli své příběhy 
a navzájem si naslouchali, je mnohem silnější 
než ironické proslovy nebo komici, kteří si 
z politiků dělají legraci.

Co byste chtěl vzkázat mensanům, kteří 
toto budou číst?

Všem se nám podařilo získat vysoké skóre 
v  testech intelektuálních schopností. Stejně 
vysoké skóre potřebujeme získat i v oblasti EQ. 
Být se spoustou dalších chytrých lidí může být 
fajn, ale jak to přenést do svého života tak, aby 
to obohacovalo lidi kolem vás i vás samotné? 
Jsem s vámi rád zase v kontaktu.
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Mensa a inteligence
v médiích připravil: Stanislav Wolf

stanislav.wolf@mensa.cz

Všimli jste si článku o Mense 
nebo inteligenci? 

Prosím, zašlete odkaz na adresu 
redakce@mensa.cz

 Mensa
„Existují nadané nebo šikovné děti, 
které to přežijí bez velkých problémů, 
to je pravda. Ale proč? Pochopí, že 
se po nich moc nechce, a  to, co se 
chce, udělají snadno a  dostanou se 
do podvýkonu. V horším případě jsou 
nadané děti v běžné třídě depresivní, 
v  tom lepším to mají na háku, ale 
každopádně se utlumí, nerozvinou, 
jak by mohly. Je opravdu málo 
případů, kdy nadané dítě v  běžné 
třídě funguje dobře, je podpořeno 
učitelem, který mu dává k  dispozici 
individualizovaný materiál, a  je 
zároveň extrovertní a v klidu tak, že si 
popovídá s kýmkoli. Jsou to jen velmi 
nízká procenta.“ zdroj: Lidovky

Expert Mensy: Nadané děti jsou v Česku 
masově zadupávané do prachu. Hrozí jim 
deprese | Lidovky, mensa.click/yr

 Nadané děti
Jak objevit ve školách nadané děti? 
Reportáž z testů inteligence v Brně 
| EDUzín, mensa.click/ys

Jsou nadaní, ale školy o nich nevědí. Aby 
zapadli mezi kamarády, maskují schopnosti 
| Zprávy Aktuálně, mensa.click/yt

Lenka Cermanová: Nadaní nepotřebují 
enklávy malých Einsteinů a inkluze jim 
neškodí. Zažíváme to na vlastní kůži 
| EDUzín, mensa.click/yu

Typy nadaných žáků a žákyň | EDUklub, 
mensa.click/yv

Pět znaků, že je vaše dítě vysoce nadané. 
Jedničky mít nemusí | Flowee, 
mensa.click/yw

Umět oslnit jako Steve Jobs. Jak fungují 
nejlepší česká soukromá gymnázia 
| Finmag Peníze, mensa.click/yx

Reportáž ze třídy pro nadané děti: největším 
bonusem je učitel, který má pochopení 
| EDUzín, mensa.click/yy

 Lidská inteligence

Hvězdy se stejným IQ jako Einstein 
nebo Hawking. Které celebrity jsou 
nejinteligentnější? 
| Pro ženy, mensa.click/yz

Kreativitu lze podle vědců trénovat podobně 
jako svaly | 100+1, mensa.click/z1

Studenta přijalo 125 vysokých škol, nabízejí 
mu stipendia za 200 milionů | Novinky, 
mensa.click/z0

 Mozek

„Lukas Kenner z Vídeňské univerzity 
se svými spolupracovníky nedávno 
zjistil, že mikroplasty dělají něco, 
co je opravdu problematické. Jejich 
výzkum na myších, který nedávno 
zveřejnil časopis Nanomaterials, 
totiž ukázal, že již dvě hodiny 
po strávení mikroplasty a  také 
nanoplasty pronikají do mozku 
přes jinak poměrně spolehlivou 
hematoencefalickou bariéru.“
zdroj: 100+1

Vědci varují: Cesta mikroplastů do mozku 
trvá jen dvě hodiny | 100+1, mensa.click/z2

Vědci rozpoznají slova ve vaší hlavě. Mozek 
„rozlouskla“ umělá inteligence 
| Seznam Zprávy, mensa.click/z3

Sapiosexuál: Možná jste to právě vy. 
Zjistěte, co je na opačném pohlaví nejvíce 
přitahuje | Svět ženy, mensa.click/z4

Koukání na blikající šachovnicový vzor může 
spustit detoxikaci mozku, naznačuje výzkum 
| VTM živě, mensa.click/z5

KVÍZ: Mozek je nejhladovějším orgánem 
těla. Co o něm víte? | Deník, mensa.click/z6

Neurologové radí, jakým potravinám je lepší 
se vyhnout | Novinky, mensa.click/z7

Co všechno (ne)víte o lidském mozku. 
Ukažte, jak zvládnete náš kvíz z hodin 
biologie | Pro ženy, mensa.click/z8

Mozek už umí mluvit sám od sebe. Vědci 
dokázali převést myšlenky do textu 
s pomocí umělé inteligence | CzechCrunch, 
mensa.click/z9

„Ukázalo se, že po injekci botoxu 
do čela dochází ke změnám aktivity 
amygdaly, mozkového centra, které 
hraje klíčovou roli při zpracování 
emocí. Rovněž došlo ke změnám 
aktivity ve specifické oblasti 
spánkového laloku mozkové kůry, 
takzvaném fusiformním závitu (gyrus 
fusiformis). Tato oblast je přitom 
zodpovědná za rozeznávání tváří 
a dalších objektů.“ zdroj: 100+1

Podle nového výzkumu ovlivňují injekce 
botoxu zpracování emocí mozkem | 100+1, 
mensa.click/za

 Přednášky
Spánek jako aktivní stav mozku: Role 
spánku v procesech učení a pamatování 
Přednáší RNDr. Eduard Kelemen, Ph.D.

Funkce spánku při konsolidaci paměťových 
stop. Behaviorální pokusy u lidí i zvířat, které 
dokládají pozitivní vliv spánku na konsolidaci 
paměti. Možnosti umělého ovlivňování 
konsolidace paměti ve spánku. 
Městská knihovna v Praze, mensa.click/zb

 Zahraniční
Why do high IQ people stagnate in their 
careers? Emotional intelligence | Big Think, 
mensa.click/zc

Body Am I: The New Science of Self-
Consciousness | Next Big Idea Club, 
mensa.click/zd

AI re-creates what people see by reading 
their brain scans | Science, mensa.click/ze

Scientists Are Creating Something Wild: 
Organoid Intelligence | Popular Mechanics, 
mensa.click/zf



| 19 |

yyVítáme nové členy!
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Adam Aymen, Martin Balcar, Matěj Bartoníček, Martin Bednář, Daniel Boháč, 
Michal Bradáč, Jakub Buřil, Barbora Bíklová, Alžběta Čapková, Kristina 
Černá, Lukas van Dalen, Eliška Danihelová, Daniel Do, Lenka Dubnová, Jakub 
Dulava, Josef Dušák, Petr Endel, Lukáš Faltus, Petr Faltus, Kamil Gabler, 
Thomas Gauchet, Ella Gašparová, Jarmila Geistová, Filipa Hammerová, Anna 
Hartmanová, Jakub Hlavinka, Vladimír Hoffmann, Jakub Holub, Marie Holubová, 
Evelína Holá, Magdaléna Holá, Laila Honnerová, Ondřej Hrádek, Nathan Daniel 
Hutník, Lucie Chvojková, Kristýna Jacková, Manasvi Jain, Sofie Jakešová, 
Stepan Jakovlev, Lenka Janečková, Viktorie Jendrulková, Dominik Jež, Lenka 
Jošková, Jakub Jánoška, Radka Kaplanová, Vanesa Kapuciánová, Alexander 
Karych, Dominik Kašin, David Kmeč, Radka Kolodzej Svitanová, Lara Korcová, 
Jiří Kos, Maxmilian Kos, Šárka Kosíková, Martin Kott, Mikuláš Kouřil, Martin 

Kovařík, Dominik Kočemba, David Kočička, Matyáš Kořán, Sára Košťáková, 
Jakub Kratochvíl, Richard Kujaník, Barbora Kultová, Timofei Kumushkin, Zuzana 
Květoňová, Prokop Křenek, Dominik Lexa, Nicolas Lhotský, Radek Lintymer, 
Sebastian Lukáš, Tobiáš Malovec, Filip Martin, Ada Martásková, Vojtěch 
Maslák, Samuel Matlach, Sebastian Matoušek, Zdeněk Mikulášek, Alastair 
Millar, Peter Mojžiš, Aneta Moravcová, Alexey Morozov, Kristýna Míčková, 
Minh Tiep Nguyen, Atanasios Niku, Dominik Novotný, Mikuláš Nácovský, 
Šimon Pajas, Vojtěch Pala, Martin Paleta, Václav Ondřej Pejša, Adam Peller, 
Simona Pellerová, Martin Petera, Miriam Petrášová, Teodor Podgorný, Petr 
Popelka, Jindřich Poskočil, Barbora Poskočilová, Zuzana Pozdílková, Jaroslav 
Procházka, Anna Prymšová (Sedunková), Matěj Přibyl, Jiří Rojt, Hynek Rosůlek, 
Vilém Rosůlek, Michal Rádl, Hubert Rödling, Anna Růžičková, Václav Semecký, 
Vladislav Semenov, Edris Seoud, Ilia Shelomovskiy, Jiří Jan Slováček, Kseniia 
Solina, Zdeněk Sovadina, Kubrat Stankov, Jan Stehlík, Ivan Stočes, Zuzana 
Stryková, Adam Svitek, Jáchym Svoboda, Leoš Svoboda, Václav Sýkora, 
Martin Řeha, Kateřina Šimralová, Ondřej Šimíček, Filip Špidla, Jan Šrubař, 
František Štefanides, Mia Štufi, Filip Šuránek, Michaela Šámalová, Michaela 
Šťastná, Vítek Šťovíček, vAlžběta Tetourová, Kateřina Tothová, Václav Trmač, 
Evangelína Usoltseva, Jakub Vacula, Tadeáš Valenta, František Vaněk, Fedor 
Vavulin, David Vejražka, Žofie Vojáčková, Sofie Vondrašová, Filip Vozdecký, 

Jakub Vyskočil, Lukáš Vávra, Richard Vízner, Julie Zasadilová, Kryštof Zlotý, 
Jakub Zmeko, Antonín Žalio, David Žalio, Šimon Žůrek.

Výlet do přírodní rezervace Údolí Říčky Stanislav Wolf
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Název akce Místo konání Datum konání Web akce
Setkání rodičů nadaných dětí Tábor 15. 6. mensa.click/xy

Florbal, letiště a grilování Prostějov 17. 6. mensa.click/y1

Setkání rodičů nadaných předškoláků České Budějovice 19. 6. mensa.click/y0
Schůzka MS Brno Brno 19. 6. mensa.click/y2
SIG Peníze: Jak investovat? ČR 20. 6. mensa.click/y3
Setkání s kulturou – Divadlo Járy Cimrmana Jevíčko 20. 6. mensa.click/y4
Bowling a valná hromada MS Praha Praha 20. 6. mensa.click/w9
Odpoledne plné her České Budějovice 21. 6. mensa.click/y5
SIG Lady slaví 1. výročí v Café Louvre Praha 1 21. 6. mensa.click/xk
Víkendový pobyt na Šumavě – Javorná Javorná, městys Čachrov 23. 6. mensa.click/y6
Pravidelná schůzka MS Prostějov Prostějov 23. 6. | 28. 7. mensa.click/y7
Boží Dar – Vánoce již za 1/2 roku Boží Dar 24. 6. mensa.click/y8
Florbal + posezení Nupaky 24. 6. mensa.click/y9
Šachové odpoledne s Eliškou Richtrovou České Budějovice 24. 6. mensa.click/ya
Lezení v Ostravě Ostrava 24. 6. mensa.click/yb
Snídaně v Café Louvre Praha 27. 6. | 25. 7. | 22. 8. mensa.click/yc
Bowling Praha 29. 6. mensa.click/yd
Irsko 2023 Irsko 30. 6. mensa.click/us
Uzávěrka časopisu Mensa 2. 7. mensa.click/ye
Pravidelná schůzka MS Jihlava Jihlava 3. 7. | 7. 8. mensa.click/yf
Setkání MS Ostrava Ostrava 4. 7. mensa.click/yg
Setkání MS Praha v Červené cibuli Praha 5. 7. | 2. 8. mensa.click/yh
Prohlídka Barbarské osady Radoškov 35, Přibyslavice 8. 7. mensa.click/yi
Příměstský tábor Nadané děti České Budějovice 10. 7. mensa.click/ut
Pravidelná schůzka MS Liberec Liberecko 12. 7. mensa.click/yj
SIG Lišky – letní pobyt Rokytnice Rokytnice v Orlických horách 15. 7. mensa.click/xl
Grilovačka v Blovicích Blovice 15. 7. mensa.click/yk
Prázdninový pobyt na Šumavě Javorná, městys Čachrov 16. 7. mensa.click/yl
Příměstský tábor Nadané děti České Budějovice 17. 7. mensa.click/uu
Setkání MS Praha ve Vidličkách a nožích Praha 18. 7. | 15. 8. mensa.click/ym
Pobytový letní tábor pro nadané děti Dolní Suchá 22. 7. mensa.click/uv
Od pivovaru k pivovaru Český Rudolec a Nová Bystřice 22. 7. mensa.click/ol
Pobytový letní tábor pro nadané děti Dolní Suchá 29. 7. mensa.click/uw
EMAG 2023 Rotterdam Rotterdam 1. 8. mensa.click/xn
Od pivovaru k pivovaru Dětenice a Vrchlabí 19. 8. mensa.click/mc
Kurultai Mangalia 1. 9. mensa.click/ux
Víkend dobrovolníků Vlašim 1. 9. dobrovolnik.mensa.cz
CERN – komentovaná exkurze Ženeva 2. 9. mensa.click/yn
Setkání u táboráku, bushcraft a vzduchovky Hostěnice (u Brna) 2. 9. mensa.click/yo

Zahraniční mensovní exkurze 13. 9. mensa.click/yp

Od pivovaru k pivovaru Teplice a Ústí nad Labem 17. 9. mensa.click/mf
Přednáška prof. MUDr. Bohdana Pomahače Praha 18. 9. mensa.click/yq
Podzimní celostátní setkání Mensy ČR: Ostrava 2023 Ostrava 27. 9. akce.mensa.cz

K A LEN DÁ Ř  A KCÍ
Podrobnosti 

a aktuální přehled 
akcí najdete na: 
www.mensa.cz
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MS Praha v muzeu iluzí

Víkend 
dobrovolníků 
2023

N
at

ál
ie
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ák
ov

á

Petra Holubová

V  neděli 26.  3. vyrazili pražští mensané na 
prohlídku Muzea iluzivního umění, které 
se nachází v  krásných novorenesančních 
prostorách v centru Prahy. Do muzea Mensu 
pozvala sama ředitelka muzea, paní Lidija 
Kovařík. O akci byl takový zájem, že kapacita 
první prohlídky byla naplněna za několik 
desítek minut, ale díky laskavému přístupu 
paní Kovařík se podařilo vyjednat prohlídku 
i pro další skupinu o hodinu později.

Ačkoli se někteří nedočkavci chystali na 

Ve dnech 1.–3.  9.  2023 se ve Vlašimi 
v hotelu Na Vývoji uskuteční Víkend pro 
dobrovolníky, tedy pro ty, kteří pomáhají 
Mense být tím, čím je. Na programu se 
intenzivně pracuje, podrobnosti jsou 
zveřejňovány postupně.

Pozvánky aktivním dobrovolníkům 
budou zasílány v  červnu a  červenci. 
Podrobnosti najdete průběžně na webu  
dobrovolnik.mensa.cz.

prohlídku už o  měsíc dříve, nakonec jsme 
se podle plánu sešli ve velkém počtu 
poslední březnovou neděli. U  vstupu nás 
osobně přivítala paní Kovařík, muzeum 
nám představila a  předala instrukce, jak 
si muzeum nejvíce užít. Poté se většina 
účastníků vydala vlastním tempem zkoumat 
iluzivní umění a  pořizovat fotografie  – část 
vystavených exponátů nejlépe vynikla právě 
na nich. Působivé byly například anamorfní 
obrazy slavných osobností, které vypadají 

jako hromada harampádí do té doby, než se 
na ně podíváte ze správného úhlu, malby, 
u kterých se můžete nechat pasovat na rytíře 
nebo účastnit pražské defenestrace, ale také 
třeba malování světlem a  spousta dalších 
exponátů pro malé i  velké návštěvníky. 
Mnoho účastníků také využilo možnosti 
ptát se v průběhu prohlídky na podrobnosti 
a zajímavosti přímo paní Kovařík, které tímto 
mnohokrát děkujeme a  těšíme se na další 
setkání.
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Jarní celostátní setkání Mensy ČR 
Prostějov 2023
Ve dnech 4. – 8. 5. 2023 se v Prostějově setkalo přes 200 účastníků na 
celostátním setkání. V programu na ně čekalo přes třicet exkurzí do 
továren a institucí, přes čtyřicet sportovních aktivit, šest workshopů 
a tři přednášky.

V šesti týmových soutěžích ve stylu vesmírného sci-fi se ze dvanácti 
týmů nejlépe dařilo týmům 1. Nostromo, 2. Protector a 3. Starbug. 
V  celkovém hodnocení jednotlivců se nejlépe umístili 1. Marta 
Švachoučková, 2. Vojtěch Zielina a 3. Irena Matoušková.

Děkujeme všem poskytovatelům exkurzí, všem, kteří se aktivně 
zapojili do programu, a  především bychom chtěli poděkovat všem 
účastníkům za to, že na celém setkání vytvořili báječnou atmosféru.

Organizační tým ve složení Tomáš Blumenstein, Dana Blumensteinová, 
Ladislav Frankl, Jaroslav Grepl, Jaroslav Zavadil, Michaela Jánošková, 
Martin Blaha, Petr Mazal, Petra Mazalová, Pavel Valenta, Jana Trčková, 
Beáta Kalinová, Zdeněk Vychodil, Hana Blumensteinová, Baltazar 
Blumenstein, Eliška Valentová a Leoš Jurásek.

Poprvé na celostátním setkání
Michaela Spáčilová, foto: Pavel Terber, Karel Sýkora

V  Mense nejsem příliš dlouho a  na 
celorepublikovém setkání mensanů jsem 
byla vůbec poprvé. Když jsem dorazila do 
Prostějova a před několika zatím neznámými 
lidmi v  Hotelu Tennis Club prohlásila, že 
mám v  kufru také štětce, akvarelové barvy 
a  skicáky pro případ, že bych se během 
pobytu nudila, zaregistrovala jsem na tvářích 
přítomných jen shovívavý úsměv.

Samozřejmě jsem záhy pochopila, že nejenže 
nebudu mít šanci se nudit, ale vlastně budu 
chvílemi i  dost unavená ze vstřebávání 

přehršle zážitků a na malířské povyražení ani 
nepomyslím. Na barvy a štětce jsem opravdu 
ani jednou nesáhla. Zato jsem poznala 
spoustu skvělých, pohodových, hravých 
a  inspirativních lidí, kteří mají rádi takový 
humor a  takovou zábavu jako já. Naučila 
jsem se spoustu nových věcí, poznala krásy 
Prostějova a jeho okolí.

Velmi děkuji všem a zejména organizátorům. 
Osobně jsem ještě nezažila akci podobného 
rozsahu, kde by vše tak dokonale klapalo. Na 
další setkání s mensany se už teď moc těším.
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Postřehy prvoúčastníka
celostátního setkání
Václav Semecký, foto: Karel Sýkora

Setkání předčilo má vysoká očekávání. Už teď se těším na příští setkání v září v Ostravě!

Největší zážitky:
• vypouštění vlastnoručně vyrobené rakety z PET láhve do výšky 100 m (pohon: stlačený 

vzduch),

• prohlídka zemědělského sila s pšenicí – byli jsme až nahoře a koukali dovnitř (mimo jiné),

• tolik milých, zajímavých a přátelských lidí na jednom místě!

• večerní hraní deskovek - stačilo projít kolem a už jsem byl pozván do hry – naučil jsem se 
Krycí jména, Blokus, 6 bere!,

• když Tomáš zahrál večer na kytaru a zpívalo se,

• projížďky a přesuny po městě a okolí na sdílených kolech – Rekola,

• když jsem si ocelovou palicí vyrazil pamětní minci,

• když jsem bez újmy zvládl skok do bahna v potoce při šifrovací hře (dobrovolně),

• když jedna mensanka zahrála na klavír při prohlídce zámku (se svolením průvodkyně).

Tipy na zlepšení:
• …hodně přemýšlím…

• na začátku 1. a 2. dne by se hodilo zařadit hry pro organizované seznámení lidí v rámci týmu,

• dalo by se vymyslet místy i lepší počasí, ale dalo se to zvládnout. :-)

Děkuji organizátorům za obrovskou práci, kterou jim to muselo dát. Jste skvělí!
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Prostějovské setkání? Něco jako etalon.
Jan Gruber, foto: Pavel Terber, Pavel Velenta, Karel Sýkora

Dovolte mi malé ohlédnutí za letošním 
celostátním jarním setkáním Mensy 
ČR. Jak jsem se vyjádřil již v  pátek 5.  5. 
v  prvním informačním denním listu přímo 
na setkání, očekával jsem velkolepou 
akci a  očekávání bylo naplněno. Široká 
nabídka na objednávkovém webu musela 
uspokojit každého, já bych navíc ocenil její 
vyrovnanost, ve smyslu, že kdo se zpozdil 
a  nevešel se na exkurzi nebo jiný zážitek 
podle svého největšího zájmu, našel náhradu, 
která nebyla nouzovkou. To platí i  pro 
prohlídku podzemní štoly, která byla zrušena 
místní správou z  technických důvodů. Díky 
tomuto výpadku jsem viděl opravdu zajímavý 
a moderní provoz továrny na moderní tkaniny 
(zejména podšívky a airbagy). Moje žena byla 
nadšena (já samozřejmě také) Národním 
domem, jakož i  dalšími architektonickými 
skvosty Prostějova.

Podobně vyvážené byly i  úkoly na bojovce, 
šifry byly asi lehčí než jindy, dokonce i já jsem 
nějaké vyřešil, což opravdu nebývá často. 
Ale snadné nebyly, aspoň můj tým se skoro 
nikdy nedostal pod nápovědní čas. Rád bych 
zdůraznil, že celkově organizace programu 
po celou dobu šlapala jako hodinky, bylo 
zjevné, že velký počet organizátorů byl 
přínosem, vše bylo dobře zkoordinováno. 
Závěrečná „raketová“ show byla pověstnou 
třešinkou na dortu. Čili jak z  hlediska 
připravené náplně, tak z  hlediska realizace 
vidím toto setkání jako vzor, přímo šablonu 
(etalon) pro porovnávání jiných, zejména 
budoucích setkání.

Je mým zvykem hodnotit bez emocí a vždy 
najít nějaké vady na kráse. Tentokrát to bylo 
opravdu těžké, musím se zaměřit na moje 
osobní a víceméně dlouhodobé stesky:

1) Většina soutěží byla málo „mensovní“, 
k  úspěchu vedly především znalosti 
a  paměť, přesto těch logických bylo 
více než na jiných setkáních a  úloha se 
„slovními reaktory“ byla pravou logickou 
lahůdkou.

2) Času na volné potkávání bylo více než je 
průměr na setkáních posledních let, ale 
stále je ho málo, a hlavně pozdě, vlastně 
až od 21:30. Uvítal bych i  malý posun 
programu, myslím, že večeře od 18:30 by 
nikomu nevadila.

Málem jsem zapomněl vyzdvihnout, že se do 
programu vešly i  přednášky, navštívil jsem 
dvě a obě byly skvělé.
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Naše první mensovní akce

Předjarní pobyt na Javorné

Martin Javorský, foto: Jana Soukupová, Martin Javorský

Jana Soukupová

Do Mensy ČR jsem se dostal v  prosinci 
loňského roku. V orientačních IQ testech jsem 
vždy dosahoval dobrých výsledků, ale k tomu, 
abych podstoupil oficiální test Mensy, jsem 
se nikdy neodhodlal. Nebo jsem se k  tomu 
spíš neuměl postavit. Říkal jsem si „vždyť co 
si potřebuju dokazovat, chytrej jsem dost,“ 
a podobné, moje křehké ego chlácholící řeči. 
Pravdou je, že jsem měl obavy nechat svoje 
IQ srovnat s ostatními, dost možná mnohem 
inteligentnějšími lidmi. Že jsem se nechtěl 
vystavit tomu, abych třeba náhodou zjistil, že 
moje „chytrej jsem dost“ pro členství v Mense 
ve skutečnosti dost není. Rozhodl jsem se 
však po mnohaletém odhodlávání výzvě 
postavit a 3. prosince 2022 jsem na oficiální 
mensovní testování IQ šel.

Samotné testování pro mne bylo zcela novým 
zážitkem. Vyrostl jsem v  demograficky 
sociálně slabém městě a  už na testování 
jsem měl pocit, že jsem snad v  jiné dimenzi. 
Nechci své město ani jeho obyvatele žádným 
způsobem hanit ani v  náznaku, ale taková 
koncentrace vzdělaných, přátelských 
a  kultivovaně vystupujících lidí na jednom 
místě mne upřímně zaskočila. Byla nám 
v  krátkosti představena organizace Mensy 
a  její činnost, aktivity a  zájmové skupiny, 
každoroční setkání a  zahraniční výlety, 

Březnový týdenní pobyt pro nejen mensovní 
rodiny s dětmi na skautské základně Bílého 
orla u  Javorné na Šumavě se opět vydařil, 
především počasí bylo ukázkově předjarní. 
I tentokrát se z různých koutů naší republiky 
sjelo 11 rodin, celkem 44 dospělých a  dětí, 
které se během pobytu kamarádily.

Program našeho pobytu byl volný, a  proto 
velmi pestrý, ale ze společných aktivit mohu 
zmínit dopolední program pro děti od lesního 
pedagoga a  revírníka Lesů ČR, výtvarnou 

dílničku, výlet do německého aquaparku 
v  Bad Kötzting, prohlídku místního kravína 
a  ovčína s  výkladem nebo opékání buřtů 
během deštivého odpoledne.

Musím poděkovat všem účastníkům za 
skvělou přátelskou atmosféru od rána až do 
noci, když už děti spaly a my si mohli v klidu 
popovídat. Speciální poděkování patří také 
Martinovi a  Katce za parádní narozeninové 
překvapení včetně tajně upečeného dortu.

Ale někdy se také něco nevydaří a v našem 
případě to bylo fiasko s  objednaným 
závěrečným úklidem, který firma na poslední 
chvíli zrušila. Byly to tedy krušné chvíle, 
když jsem řešila, jak během 3 hodin předat 
uklizený objekt. Velký dík patří těm, kdo 
odložili svůj odjezd a  chopili se vysavačů 
a  smetáků, byli to mimo jiné také oldskauti 
Pastelka a  Kolečko, kteří zrovna byli na 
návštěvě u pana správce. S uvedením domu 
do žádaného stavu nám ještě následně 
pomohla paní správcová Zuzka.
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načež přišel test coby vyvrcholení celého 
dopoledne. Vyplněno, odevzdáno a  hurá na 
oběd. Za dva týdny očekávání jsem ku svému 
potěšení obdržel e-mail, který mi navždy 
potvrdil, že moje „chytrej jsem dost“ obstálo 
v  testu a neztratilo nic na své platnosti. Stal 
jsem se mensanem.

Krátce po novém roce mi do mailu přistála 
pozvánka na předjarní mensovní setkání na 
Šumavě. Šumava je krásné místo, na kterém 
jsem byl do té doby jen jednou, navíc jsem se 
chtěl co nejdříve seznámit s dalšími Mensany. 
Bez dlouhého váhání jsem tedy přihlásil sebe 
i  svou přítelkyni a  v  druhé polovině března 
jsme se vydali na cestu.

Jak jsme se blížili k cíli, již z dálky nás vítaly 
zelené šumavské kopce a  vůně lesů. Ještě 
v autě jsme se nadšeně domlouvali na pořadí, 
ve kterém půjdeme na které kopce. Dorazili 
jsme na místo. Skautská základna Bílý 
Orel v  osadě u  Javorné, nevšedního jména 
Šukačka. Jak jsem se později dozvěděl, toto 
jméno pochází pravděpodobně ze srbského 
slova „šuka“, což v češtině znamená „koza“. 
Navzdory tomuto jménu však na přilehlé 
farmě dnes chovají především ovce a  krávy, 
které nás těšily svou přítomností po většinu 
pobytu – především jejich zvědavá telata.

Po příjezdu na místo nás čekalo milé přivítání 
mensany i nemensany se spoustou dětí, kteří 
dorazili před námi. „Vy nemáte děti?“ byla jedna 
z prvních otázek. „Tak to se tady zblázníte,“ 
bylo nám řečeno po potvrzení, že děti vskutku 
nemáme. Dnes mohu s  potěšením říci, že 

na zbláznění nedošlo a  přítomnost dětí nás 
ani nijak jinak nepoznamenala. Po přidělení 
pokoje a povlečení a zběžné prohlídce objektu 
došlo na seznámení s milým panem správcem 
a přítomnou částí osazenstva včetně hrdinné 
babičky, jež s  sebou měla zcela sama na 
starost tři vnoučata. Přestože slunce bylo již 
na ústupu a  světla ubývalo, nemohli jsme si 
pomoci a  vyrazili jsme se nasytit čerstvým 
vzduchem po okolí krátkou procházkou.

Nastavený režim tohoto setkání nebyl nijak 
striktní, při úvodní schůzi nám byl představen 
koncept společných aktivit, na kterých byla 
účast dobrovolná, tedy každý nechť činí dle 
své vůle, kdo se chce přidat, ať se přidá, kdo 
má jiné plány, ať si jde po svém a možná se 
někdo přidá k nim. Za mě organizačně super 
systém, jelikož sladit rytmy tolika dětí a jejich 
rodičů a bezdětných lidí by bylo náročné samo 
o  sobě. Po večerech, kdy se naše skupina 
sešla zpět na základně, jsme sdíleli své přes 
den nabyté zážitky a doporučení na další dny.

A  zážitků jsme si odvezli hodně. Šplhání po 
kopcích, na kterých jsme se nechali překvapit 
sněhem až po kolena, zrada turistické 
aplikace, která nás nestydatě zavedla 
mimo stezku, kde nás ponechala osudu 
a  vypověděla spolupráci, stádo jelenů, kteří 
zdánlivě obrátili roli pozorované zvěře naruby 
a  prohlíželi si nás jako exotický živočišný 
druh. V  nedalekém Srní jsme navštívili vlčí 
výběh s  naučnou stezkou nejen pro děti, 
v  Prášilech zhruba na půli cesty do Srní 
jsme objevili vynikající cukrárnu, kam jsme 
jeli na kávu a dort během pobytu několikrát. 

Došlo i na opékání buřtů a naučné dopoledne 
venkovních aktivit pod záštitou Lesů ČR.

V  druhé polovině pobytu nám výlety do 
přírody komplikovalo počasí, nicméně 
v  muzeu v  Klatovech nepršelo a  děti našly 
vyžití v  nedalekém německém aquaparku. 
Prohlídka přilehlého statku byla také 
příjemným zážitkem, dozvěděli jsme se něco 
o  chovu ovcí, o  chovu krav, o  chodu statku 
a  náplni práce statkářů a  pohladili jsme 
si jehně. Zkrátka žádná nuda, naopak se 
dny zdály až příliš krátké, abychom do nich 
vměstnali všechny naše plány. Poslední večer 
před odjezdem jsme překvapili naši vedoucí 
výpravy narozeninovou oslavou, kterou se 
nám podařilo společnými silami držet v tajnosti 
zakrýváním trouby, ve které se pekl dort, 
vlastními těly, nenápadným bráněním vstupu 
do kuchyně, kde se připravovaly chlebíčky, 
a  bleskurychlou výzdobou jídelny pomocí 
nafukovacích balonků. Nutno říci, že oslava 
i dort se povedly a naše oslavenkyně si večer 
užila, stejně tak, jako my si užili celý pobyt.

Z  našeho prvního mensovního setkání jsem 
odjel utvrzen v tom, že mé obavy jít tzv. „s kůží 
na trh“, nechat své IQ objektivně posoudit 
a čelit tomu, jak si ve skutečnosti stojím, jsem 
měl překonat již mnohem dříve. Mnohem dříve 
jsem se mohl setkat s úžasnou partou milých 
a vzdělaných lidí, kterými mensané skutečně 
jsou. Pokud jste členy Mensy a  na žádné 
setkání jste se ještě neodhodlali, neváhejte. 
Není se čeho bát, nikdy není pozdě a  dost 
možná se pak někde potkáme. Bude mi 
potěšením.
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Exkurze do digitální dílny FABLAB
Stanislav Wolf, foto: autor

FABLAB je zkratka z  anglického Fabrication Laboratory, neboli 
výrobní laboratoře. Označuje místo vybavené moderními a špičkovými 
technologiemi, nejčastěji počítačově řízenými stroji, které jsou 
schopny vyrobit širokou škálu výrobků. Myšlenka vznikla v  roce 
2001 na massachussetské univerzitě, kde založili první laboratoř 
svého druhu. Během několika let pak začaly po celém světě vznikat 
další a další dílny a dnes je jich už více než 1 300. Existuje dokonce 
i celosvětové hnutí, jehož členy (tzv. makery) definuje, že se nespokojí 
s hotovým řešením produktů, které najdou v obchodě. Místo toho si 
na míru vyvíjejí a  vyrábějí vlastní. Vznikají zde prototypy produktů 
místních začínajících firem, projekty kutilů, kreativců, studentů, 
techniků, modely architektů a designérů i umělecká díla.

FabLaby mají v  různé míře charakter 
komunity, schází se tu a  dostávají se 
náhodně do interakce lidé ze zcela 
odlišných oborů a  různého věku. Většinou 
je to tak, že zatímco umělci kladou důraz 
spíše na estetiku a  formu, technici hledí 
více na funkčnost a  vnitřní uspořádání. 
Designéři pak na obojí. Studenti zde zase 
více experimentují a  objevují. A  konkrétní 
příklady? Tatínek vyrábějící na CNC frézce 
jím navržený stůl pro dceru školního věku, 
který lze různě nastavovat a  který „roste“ 
s  dítětem. Mladý architekt experimentující 
s formami a vytvářející modely na 3D tiskárně 
a  laserové řezačce. Umělec tvořící pomocí 

špičkových technologií skulptury, které tím 
získávají na originalitě a jedinečnosti. Technik 
medicíny zhotovující moderní protézu horní 
končetiny. Student vyrábějící součástky 
pro závodní formuli. Fanoušek tisknoucí 
kompletní vybavení do vlastních deskových 
her. Kutil vyrábějící vlastní hudební nástroj. 
Jiný kutil řezající laserem perníkové díly pro 
svůj kulinářský výtvor. Fantazii se prostě ve 
FabLabech meze nekladou.

FABLAB Brno vznikl díky Jihomoravskému 
inovačnímu centru (JIC) a  je určený všem, 
tedy jak studentům, laikům a  odborníkům, 
tak i  firmám. Na 200 metrech čtverečních 
plochy nabízí tři laboratoře  – elektrodílnu 

Sladké časy v Ostravě
Petra Holubová

Mlsní mensané a  mensanky vyrazili 
v Ostravě 29. dubna do kavárny Sladké časy, 
aby brunchem příjemně a  vydatně zahájili 
sobotu. A bylo z čeho vybírat, protože Sladké 
časy navzdory svému jménu nabízejí i  řadu 
slaných pochoutek (jako například Croque 
madame).

Sešli jsme se v  hojném počtu a  musím 
přiznat, že mě potěšilo, že dorazili jak úplní 
nováčkové, tak staří matadoři místní skupiny 
Ostrava. I  dozvěděli jsme se, jak to tehdá 
v  dávném mensovním úsvitu dějin přišlo, 
že se právě tato skupina schází v  čajovně 
u Sýkorova mostu.

Probrali jsme deskovky, nadcházející jarní 
i podzimní setkání, stravovací návyky veverek, 
a  protože je jaro, tak i  jejich namlouvací 
rituály. V  průběhu posezení začalo venku 
vydatně pršet, nikdo nikam nespěchal, a tak 
jsme si dali nášup (např. dortík jménem Nebe 
v hubě) a dopoledne se příjemně překlenulo 
k polednímu.

Někteří z nás (snad hnáni výčitkami svědomí) 
vyrazili odpoledne na lezeckou stěnu. Ale 
to už je jiný příběh, plný lan, potu a  prstů 
od křídy prodchnutý pokřiky připomínající 
Cimrmanovo jmelí. „Házíš?" „Házím!“ aneb 
v našem případě „Lezu.“ „Jistím!“

zaměřenou především na internet věcí, 
mechadílnu a  3D laboratoř. Lze tady využít 
3D skener a  různé 3D tiskárny, laserové 
řezačky, CNC frézku, řezací plotter, termolis, 
programovatelný šicí a vyšívací stroj a elekro 
a  IoT dílnu. Příslušný personál vás zde 
zaškolí a  poradí vám. Případný zájemce si 
může vybrat ze tří typů členství, kdy zaplatí 
určitou paušální částku na měsíc a  podle 
toho může dílnu navštěvovat. Nejmenší 
poplatek je 149 Kč za návštěvy v  předem 
daných hodinách. Nejvyšší je 999 Kč za 
návštěvy v  kteroukoliv denní i  noční dobu. 
FABLAB Brno charakterizuje otevřenost bez 
rozdílu a pohodová atmosféra.

Za nevšední exkurzi do FABLABu Brno 
bychom chtěli poděkovat panu Ing. Tomáši 
Mejzlíkovi, vedoucímu FABLABu Brno 
Jihomoravského inovačního centra.

Kam dál?
www.fablabbrno.cz
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Dojmy z jarního setkání 
Dětské Mensy v Třebíči
Markéta Vítková, foto: Markéta Vítková, Edita Křižovičová

Byla to naše první účast na mensovní akci. 
Jela jsem se synem, kamarádkami a  jejich 
dětmi. Byla jsem zvědavá, co nás čeká. Dění 
kolem Mensy jsem sledovala již nějakou 
dobu kvůli svým dětem, ale nikdy nedošlo na 
to, že bychom někam skutečně jeli.

Nadchla mne přívětivá atmosféra a  to, 
že si každý mohl svůj konkrétní program 
nakombinovat naprosto dle své chuti. 
Nebydleli jsme nakonec přímo v  Třebíči, 
a  nejen to vedlo k  tomu, že jsme nebyly 
všude dochvilné, ale i  tak jsme si všichni 
odvezli příjemné zážitky a  Třebíčí jsme 
byly, aspoň my maminky, okouzlené. Já 
osobně jsem velmi ocenila i možnost sdílení 
zkušeností se vzděláváním dětí. Syn uměl 
číst a počítat ještě před nástupem do školy 
a  ve škole bohužel narazil na paní učitelku, 
která všechny děti vedla stejně a nutila tedy 
syna hláskovat. Slyšet podobné zážitky od 
jiných rodičů je očisťující.

Cestou do Třebíče jsme se jeden den 
zastavili nedaleko obce Trnava u  přírodní 
památky Kobylinec. Její rozloha je 0,44 ha 
a  předmětem ochrany je výskyt koniklece 
velkokvětého. Ještě jsme stihli kvetoucí 
krásu, a protože ráda fotím, přikládám několik 
fotek nejen z Třebíče, ale i z Kobylince.

Děkujeme organizátorům!
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SIG Lady na dostizích
Petra Holubová

V  neděli magického data 23.  4. odpoledne 
se SIG Lady rozhodl vyrazit do Velké 
Chuchle na koníčky. Jednalo se o  první 
dostih sezóny, divácky tedy komfortnější 
z hlediska zaplněnosti areálu Statečně jsme 
odhodily kulichy a nasadily stylové dostihové 
kloboučky.

Užívaly jsme si atmosféru, fandily favoritům 
a outsiderům, sledovaly běh ostřížím zrakem. 
Vzhledem ke vzdálenosti startu jsme se pro 
příště shodly, že na dostih je třeba nejen 
klobouk, ale též triedr, ideálně ve stejné 
barvě, případně v  jiném společně ladícím 
odstínu.

Tímto děkujeme Janě Šobrové za skvělou 
organizaci i  tipy na sázení, kterému jsme 
postupně všechny propadly. Některé z  nás 
i se ziskem, větším či menším. Osobně jsem 
skončila při součtu proher a  výher celých 
a krásných šestnáct korun v plusu. Nemusí 
pršet, stačí, když kape.

Další akcí SIG Lady bude první letní den, 
tedy 21.  6. odpoledne výroční čaj o  páté. 
Zaklikněte si v  intranetu odběr zpráv SIG 
Lady, případně sledujte kalendář a  můžete 
příště vyrazit s  námi. Rády vás mezi sebou 
uvítáme.
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Z ExCommu: Zapojení členů

Z ExCommu: Práce s dobrovolníky

Lori Norris, předsedkyně Americké Mensy. Převzato z Mensa World Journal, 7/223, číslo 126. Přeložila Zuzana Kořínková.

Peter Fröhler, Mensa Německo. Převzato z Mensa World Journal, 6/223, číslo 125. Přeložila Viktorie Švorcová.

Jednou z největších výzev v rámci Americké Mensy je aktivní zapojení 
našich členů. Bohužel pro ni neexistuje žádné jednoduché řešení. Pro 
členy je k dispozici několik cest, jak si své členství užít, a na akcích 
vítáme i mezinárodní členy. Členové se mohou zapojit virtuálně, online 
nebo osobně.

Fungování naší organizace jak v  národním, 
tak i  v  mezinárodním měřítku je téměř plně 
závislé na našich dobrovolnících, kteří jsou 
dlouhodobě jeho nedílnou součástí – někteří 
z nich dokonce i desítky let.

Jedním z  klíčových předpokladů, jak 
úspěšně dosáhnout všech cílů Mensy, 
je jednak zajištění toho, aby stávající 
dobrovolníci pokračovali ve skvělé práci, 
jednak pravidelné zapojování dobrovolníků 
nových. Právě proto musí vedení Mensy 
na národní i mezinárodní úrovni dbát na to, 

aby pro dobrovolníky vytvářelo a udržovalo 
co nejlepší možné pracovní podmínky 
a atmosféru.

Pozoruhodná je široká škála schopností, 
které od dobrovolníků očekáváme  – 
potřebujeme radní, organizátory akcí, 
stratégy, manažery SIGů, PR specialisty, 
editory časopisů, IT experty, webové 
designéry, testující, výzkumníky, archiváře, 
nadané organizátory z  řad dětí a  mládeže, 
odborníky na vzdělávání, právní zástupce, 
správce členské základny, ombudsmany, 
členy volební komise, finanční poradce, 
auditory, experty na bezpečnost dat, 
SIGHT manažery, koordinátory spolupráce, 
manažery prevence a mnoho dalších.

Udržet všechny spokojené a  motivované je 
obrovský úkol. Máme ale několik postupů, 
které se nám osvědčily a které nám mohou 
pomoct k úspěšnému zvládnutí této výzvy:

- Vytvořit jasnou strukturu dobrovolnického 
programu  – nabídnout různé typy 
dobrovolnických rolí, definovat úkoly 
a  odpovědnost, které s  sebou jednotlivé 
role přináší, i požadavky, které musí 
dobrovolníci splnit ke kvalifikaci.

- Poskytnout trénink a  podporu  – zajistit, 
aby měli dobrovolníci adekvátní trénink 
a  podporu pro efektivní zvládnutí svých 
úkolů. Poskytovat dobrovolníkům stále 
možnosti rozvíjet nové dovednosti.

- Uznávat a oceňovat jednotlivé dobrovolní-
ky – prostřednictvím pravidelných odměn 

dávat najevo, že si vážíme jejich tvrdé prá-
ce a obětavosti.

- Pravidelně komunikovat  – vytvořit jedno-
duché a  jasné komunikační prostředky 
a kanály včetně pravidelných schůzek 
a newsletterů. Povzbudit dobrovolníky ke 
sdílení zpětné vazby a nápadů a brát tuto 
zpětnou vazbu v potaz.

Pokud se budeme držet těchto postupů, 
můžeme vytvořit efektivní dobrovolnický 
program, který pomůže podpořit vize a cíle 
našich národních Mens i Mensy International.

Úspěšné řízení dobrovolníků ale stále zůstává 
různorodou a  komplexní výzvou. Například 
německá Mensa se rozvíjí rychle – a s ní 
roste i počet dobrovolníků. Abychom ocenili 
jejich práci, dříve jsme pro ně organizovali 
víkendová setkání pojatá jako kombinaci 
pracovní a společenské události, na kterých 
se mohli navzájem poznat. Před pár lety ale 
dosáhly počty dobrovolníků takových čísel, 
že už bohužel nebylo možné podobné akce 
pořádat. Namísto nich jsme vytvořili větší 
množství víkendových akcí pro specifické 
skupiny dobrovolníků, aby měl každý lepší 
příležitost navázat nové kontakty.

V  mezinárodním měřítku by se mohlo zdát, 
že je přístup německé Mensy neefektivní 
kvůli vysokým nákladům – určitě se budeme 
snažit zapojit svoji představivost a kreativitu, 
abychom našli jiné vhodné řešení. Jsem si 
jistý, že mozky našich Mensanů se této výzvě 
dokáží postavit.

V  průběhu let Americká Mensa dělala mezi 
členy průzkumy, aby zjistila, čeho si na 
svém členství nejvíce cení. Na předních 
místech se objevoval náš mensovní časopis 
Bulletin. Obsahuje recenze knih, hry, 
vědecké poznámky, fotografie i další členské 
příspěvky a je pro naše členy k dispozici buď 
v tištěné, nebo digitální podobě.

Kromě Bulletinu máme několik dalších 
národních digitálních publikací. Mensa 
Wired je měsíční e-newsletter, který členům 
poskytuje mensovní novinky. Mensa Leader, 
zasílaný dvakrát měsíčně, poskytuje 
informace, termíny a  další užitečné zdroje 
členům místních skupin.

Brainwave je týdenní krátký souhrn zasílaný 
e-mailem, který upozorňuje na zajímavé 

novinové články. Mensa Foundation má 
několik publikací včetně Mensa Research 
Journal (MRJ). Všechny tyto publikace 
jsou mensanům k  dispozici  – některé po  
bezplatném přihlášení, některé jako Mensa 
Research Journal (MensaFoundation.org/
mrj) pak jen v rámci placeného předplatného. 
Více informací o našich publikacích najdete na 
us.mensa.org/read.

Americká Mensa má něco málo přes 120 
místních skupin o  velikosti od 60 až po 
téměř 2 000 členů. Tyto místní skupiny 
členům nabízejí osobní setkání, pravidelné 
newslettery, online fóra a  některé i  setkání 
přes Zoom. Skupiny jsou rozděleny do deseti 
geografických oblastí, které obvykle každý 
rok pořádají několik regionálních setkání; 
jedním z  největších je WeeM pořádaný 
skupinou z oblasti Chicaga, kterého se každý 
říjen účastní až 600 účastníků. Některé 
místní skupiny a/nebo regiony pořádají 
různé online akce, jako jsou meetupy, hry, 
rozhovory, happy hours, knižní kluby a další 
aktivity. Některé z  nich jsou přístupné 
prostřednictvím našich webových stránek.
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Join our volunteer team!
Převzato z Mensa World Journal, 6/223, číslo 125.

Looking to volunteer and make a difference? 
Apply now to join our team and collaborate 
with a  talented and diverse group. Don’t 
miss out on this exciting opportunity to 
broaden your horizons and develop new 
skills. Take the chance to become part of 
a great international team that is dedicated 
to making a positive impact.

The following international positions and 
committees are due to be appointed in 2023 
with the term commencing after the IBD 
meeting in October:

Občasné poznámky čtenářovy. Střípky z  knih. Sbírané s  radostí 
z  objevování. Psané do  diáře s  nadějí, že nebudou zapomenuty. 
Po léta zastrčené, zaprášené a pak… objevované znovu.

S člověkem, o  kterém pochybuješ, nespolu-
pracuj, o  člověku, se kterým spolupracuješ, 
nepochybuj.

Alice Kraemerová, Minimum z Japonska

Inteligence se vyvíjí, aby nám poskytla 
výhodu oproti jiným zvířatům na planetě. 
Jenže evoluce je líná, jakmile se problém 
vyřeší, vlastnost se přestane vyvíjet, takže ty 
a já jsme inteligentní právě tak, abychom byli 
chytřejší než ostatní zvířata na planetě.

Andy Weir, Spasitel

Někdy si myslím, že to, nač si vzpomínám, je 
reálnější než to, co teď vidím.

Arthur Golden, Gejša

Vždycky mi připadalo, že překonávat životní 
tragédie je sice obdivuhodné, ale být dobrým 
člověkem je mnohem snazší úkol, když jste 
zdraví, šťastní a bohatí.

Barbora Šťastná, Jak jsem sebral odvahu

Člověk nemusí být pomatený, aby tu chtěl 
pracovat, ale rozhodně mu to pomůže.

C. J. Tudor, Kříďák

Když je v  týmu byť jen jeden flákač nebo 
pitomec, výkon klesá o 30 až 40 procent.

Robert I. Sutton, Jak přežít kretény

Hod knižní perlou Máte také 
své perličky? 

Napište mi a podělte se. 
petra.holubova@mensa.cz

Petra Holubová

Jedno naše přísloví říká, že čas neplyne 
stejně, že míjí jednou jako mráz, jindy jako 
blesk nebo slza nebo obléhání nebo bouře 
nebo západ slunce, a někdy je nehybný jako 
balvan.

James Clavell, Šógun

Věděla také, že vše, co člověk vidí, vidí 
zjednodušeně. Lidské oko vidí svět ve třech 
dimenzích. To je samo o sobě zjednodušení. 
A lidé jsou velmi podstatně omezená stvoření 
uchylující se k zobecňování. Žijí na autopilota, 
který v  mysli vyrovnává zatáčky cest, což 
vysvětluje, proč se neustále ztrácejí.

Matt Haig, Půlnoční knihovna

Polovina moudrosti je mlčení.
Patrick Rothfuss, Strach moudrého muže

Děsila ji představa, že jí kdykoliv může zavolat 
někdo cizí.

Rachel Abbott, Zabij mě znovu

V  podstatě máme sklon třídit sebe i  ostatní 
lidi do nějakých uskupení, což obvykle vede 
k  přeceňování podobností u  členů dané 
skupiny a  podceňování podobností mezi 
členy skupiny a lidmi stojícími mimo.

Robert Galbraith, Smrtící bílá

V  té zemi žijí jen podzimní lidé, jen lidé 
s  podzimními myšlenkami. A  jejich kroky 
po nočních opuštěných cestách znějí jako 
padající kapky deště.

Ray Bradbury, Říjnová země

Inteligentní lidé umějí nenávidět úplně stejně 
jako kdokoli jiný.

Robert Galbraith, Neklidná krev

Ti, kteří pijí do dna bez ohledu na chuť vína, 
které jim podáš, budou nejspíš tvoji přátelé.

Wu MIng-Yi, Muž s fazetovýma očima

Největší setkání Americké Mensy, Annual 
Gathering (AG; celostátní výroční setkání), se 
koná každé léto a obecně přiláká kolem 2 000 
členů a  jejich hostů. Letošní AG se bude 
konat v Baltimoru v Marylandu ve dnech 5. 
až 9.  července a  nabídne řadu přednášek, 
exkurze, hry, turnaje, občerstvení a  mnoho 
příležitostí k setkávání s ostatními mensany. 
Více informací o  AG a  možnosti registrace 
najdete na ag.us.mensa.org.

Pokud byste se chtěli zúčastnit nějaké 
akce pořádané Americkou Mensou a  AG 
se vám nehodí, zkuste zasedání IBD 
(International Board of Directors  – Rada 

Mensy International), které pořádáme 12.–
15. října 2023 v Dallasu v Texasu. V rámci 
něj se uskuteční i  řada exkurzí a  dalších 
aktivit pro účastníky, kteří nejsou členy 
IBD (v době, kdy se delegáti účastní 
zasedání ), i společná večerní zábava. 
Podrobnější informace budou zveřejněny 
na mensa.org.

V  Americké Mense existuje více než 
150  speciálních zájmových skupin (SIG) od 
milovníků jídla přes potápěče, muzikály, 
Disney a  šití až po pivo, diskusi/socializaci 
a vše mezi tím. Tyto SIGy mohou jak vytvářet 
newslettery, tak pořádat osobní setkání nebo 

tvořit on-line skupiny a  mnoho z  nich mezi 
sebou vítá mezinárodní členy.

Nemohu mluvit o  členském zapojení, aniž 
bych se zmínila o nejdůležitějším spojení, které 
Mensa přinesla mně  – právě v  Mense jsem 
totiž potkala svého manžela. Velmi krátce po 
zasnoubení jsme byli svoji a jsme spolu už více 
než 20 let. I když nemohu nikomu slíbit stejné 
štěstí, jaké jsem měla já, mám mnoho přátel, 
kteří své drahé polovičky prostřednictvím naší 
organizace potkali. A  mohu upřímně říci, že 
jsem se prostřednictvím Mensy seznámila 
s mnoha svými nejbližšími přáteli a těším se, 
že potkám ještě další.

• Awards Committee (2023-2025)

• Constitution Review Officer (2023-2025)

• Editor Mensa World Journal (2023-2025)

• International Ombudsman (2023-2026)

• International Supervisory Psychologist 
(2023-2026)

• International Volunteers Network 
Committee (2023-2024)

• Strategic Management Advisory 
Committee (2023-2025)

What to do?
Job descriptions for each role and the 
application form are available on bit.ly/2023-MI 
(you must be logged on to view the page).

Who can apply?
These positions are open to all members 
worldwide. Members currently serving in 
a position or on a committee are requested 
to reapply if they wish to continue to serve 
in that role.

Any questions? I  will be happy to answer 
them!

Isabella Holz 
Director of Administration 

admin-mil@mensa.org
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Dálniční kvíz
Ríša Haupt (9 let)

Cesta z Tatína do Mamína nám obvykle po dálnici trvá 150 min. V měřítku 1 cm = 25 m to je 8 000 cm. Jenže kvůli 
uzavírce na dálnici se to musí objíždět buď cestou o půl hodiny a 200 cm* delší, nebo to už rovnou z Tatína vzít 
malými vesničkami (tedy přes Elín, Rišín, Bertín a Šárín), což je obvykle o tři čtvrtě hodiny a 800 cm* delší cesta. 
A protože přes vesničky teď jezdí víc aut než obvykle, v poslední vesničce Šárín je silnice pořád ucpaná a je lepší 
ji objet malou objížďkou o 40 cm* delší, která trvá jen 5 minut navíc.

Kdybychom jeli přes vesničky, jak dlouho bychom jeli?

A jak dlouhá by byla tato cesta v kilometrech?

O kolik km je to delší přes vesničky než po dálnici s uzavírkou?

* v uvedeném měřítku

D
ita

 S
ed

lá
čk

ov
á

DĚTSKÁ
fotosoutěž 2023
Téma soutěže pro letošní rok je 
LOUD (Nahlas).
Tak neváhejte, foťte a své nejlepší snímky odevzdejte do 28. července 2023 
prostřednictvím online formuláře na mensa.click/detska-fotosoutez.

Výherce získá Instax mini.
5. Fotografie je nutné do 28.  července  2023 odevzdat 

v elektronické podobě ve formátu JPG/JPEG prostřed-
nictvím online formuláře, a to jako samostatné soubory. 
Maximální velikost fotografií je omezená na 10 MB.

6. Autor musí v online formuláři uvést svůj věk, členské číslo 
(nebo členské číslo a jméno toho rodinného příslušníka, 
který je členem Mensy) a název snímku/snímků.

7. Každý účastník může do soutěže přihlásit maximálně tři 
fotografie.

8. Všechny příspěvky musejí být výhradně samostatným 
dílem účastníka.

9. Ze zaslaných fotografií komise vybere ty tematicky 
odpovídající a  splňující podmínky soutěže a  z  nich 
budou na základě hlasování všech členů Mensy Česko 
na intranetu Mensy Česko zvoleny tři nejlepší. Vítěz získá 
titul Dětský fotograf roku 2023 Mensy Česko a první tři 
místa budou oceněna věcnými cenami.

10. Účastníkům zůstanou práva k  dílům, ovšem Mensa 
bude mít neexkluzivní právo je otisknout v mensovním 
časopise, zveřejnit na webových stránkách, prezentovat 
na výročních zasedáních a  dalších vhodných 
příležitostech, nebo vystavit na výstavách a  dalších 
místech bez nároku na odměnu pro autora.

11. Soutěžící souhlasí s tím, že jeho jméno a věk mohou být 
v souvislosti se soutěží zveřejněny.

12. Odesláním fotografií do soutěže účastník souhlasí s výše 
uvedenými pravidly.

Podmínky soutěže:

1. Soutěž je organizována Mensou Česko.

2. Téma soutěže pro rok 2023 je „LOUD“ (Nahlas)

3. Účastník dětské části soutěže musí být mladší 15 let.

4. Do soutěže se mohou zapojit členové Dětské Mensy 
i  nečlenové, kteří jsou rodinnými příslušníky členů 
Mensy Česko.

Řešení najdete na str. 34
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Řádková inzerce
Poskytnu ubytování Samostatný pokoj ve velmi 
komfortním novém rodinném domě, Praha  9. 
POUZE extrémně slušný a  pořádný člověk 
dodržující dohodnutá pravidla. Cena: délka a cena 
dle dohody (0–10 000 Kč/měsíc). Domluva česky/
anglicky. V  domě bydlím já (dospělý) a  2 synové 
14 a  16 let, studentka z  Ukrajiny 18 let. Důvod: 
jazyková a  kulturní výměna, touha udělat dobrý 
skutek. Václav Semecký – kontakt přes intranet.

Šachový klub Bohnice pořádá turnaje pro 
veřejnost, čtvrtky 15., 22. a  29.  června  2023 od 
18:30. Přijímáme též nové členy, dospělé i mládež. 
Vedeme kroužky pro děti. Adresa: Dolákova 537/26, 
Praha 8-Bohnice. Telefon: 737 264 887, Ing. Petras.

Věděli jste, že řádková inzerce 
pro členy Mensy ČR je zdarma 
a výhodný reklamní čtvereček 

jen za 300 Kč?

Informace o dalších možnostech 
inzerce a kompletní ceník najdete 

na webu 
casopis.mensa.cz

IG Literární tvorba

Dálniční kvíz
Kdybychom jeli přes vesničky, jak dlouho bychom jeli? 3 hod 20 min

A jak dlouhá by byla cesta? 221 km

O kolik km je to delší přes vesničky než po dálnici s uzavírkou? o 16 km

(Jak dlouhá je cesta po dálnici s uzavírkou?) 205 km

Po stopách neklidného poutníka
Cimburkovi, www.terezacimburkova.cz

Pamětníci v  Litomyšli si spisovatele, 
překladatele a  cestovatele Zdeňka Matěje 
Kuděje vybavují hlavně jako nerudného pijana. 
Strávil tam poslední tři roky svého života. Ale 
pod drsnou slupkou „zlého dědka“ toho bylo 
mnohem víc. Co třeba? Že kamarádil nejen 
s Haškem, ale také s Josefem Ladou. Že měl 
talent na jazyky, ovládal jich podle všeho 
devět. Že psal básně. Že měl srdce ze zlata. 
Že se nebál. Že se nehnal za mamonem. Že by 
se rozdal pro přátele i pro cizí. Že se vždycky 
popral s  tím, co mu život naložil. Že mu byl 
odporný nacismus i komunismus. Že měl rád 

svobodu a  nezávislost. Že miloval přírodu. 
Že to byl tramp a  počet jím nachozených 
kilometrů by asi nikdo nespočítal. Vlastnosti 
a aktivity, které jsou i dnes aktuální. Byl totiž 
nadčasový. A přitom se držel stále při zemi. 
Jeho život byl plný paradoxů, překvapení 
a  zajímavostí. A  proto chceme jeho jméno 
připomenout, s  čímž jsme začali  – jak jinak 
než paradoxně – v místě jeho úmrtí. Další akce 
budou následovat, například v  místě jeho 
narození, což jsou podkrkonošské Hořice. 
Protože to všechno, co bylo mezitím, stojí 
opravdu za to.

Druhá puberta
Jaroslav Menčík

Mnozí řeknou To je blázen 
jen ať spadne rychle na zem 
když vyslovím věštce slova 
že má přijít fáze nová 
nevšedního života

První dnové v horku září 
když se podzim s létem páří 
ohlásí čas oranžový 
smyslný a hodně snový

Říjen bude vpravdě rudý 
Snad ne jenom od ostudy?!

Na počátku listopadu 
plánuje prý rozum zradu:

Od třetího Huberta 
přes Miriam Kateřinu 
– přírodě jen klaďte vinu – 
nastane zas puberta

Že prý vnutím švestku hadu

(Možná je to jinotaj 
Možná taky ne 
Časy šílené)

V S-Bahnu po ránu
Jaroslav Menčík

Na jaře v Berlíně 
roztoužen po klíně 
v S-Bahnu 
po ránu (ve dvě v noci / byl by to však / jiný 
pocit) 
milovat zločinně

Přes léto v Sofii 
mockrát se opiji 
ženami 
vlnami (v mezičasu / zaletím si / do Burgasu) 
neb aspoň rakijí

Na podzim do Osla 
budu tam za posla 
dobrých zpráv 
bez obav (s nadějemi / nevítán i / vítán všemi) 
klidně i za osla

Zima pak v Havaně 
koupele ve vaně 
bez pěny 
dvě ženy (možná čtyři / možná jedna / klidně 
Štíři) 
s láskou a zpívaně

Tak chtěl bych chytit 
na ulici lásku!
Jaroslav Menčík

Zneužívám tuto chvíli 
neb život jak’by 
v ryku děsu 
ke konci se chýlil

Probuďte se kdož jste spící 
neb musím vám teď něco říci

Tak chtěl bych chytit na ulici

Lásku

… jako střevní chřipku rýmu nebo kašel

Pro onu chorobu bych si klidně zašel 
ve čtyři ráno

– ať si klidně mrzne –

na Mánesův most

Snad poprvé bych s touto infekcí 
místo masitého steaku 
okusil radši 
čistou lidskou kost

Tak jen abych ji tam našel!
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